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МАҢҒЫСТАУ – ҚАЗАҚСТАННЫҢ БАТЫС ҚАҚПАСЫ, 
СТРАТЕГИЯЛЫҚ МАҢЫЗДЫ АЙМАҚ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Маңғыс-
тау облысына жұмыс сапарымен барды. Президент 
аймақтағы маңызды нысандарды аралап, инвес-
тициялық жобалармен танысты. Өңірдің әлеуметтік-
экономикалық дамуы жөніндегі кеңес өткізді. 

Мемлекет басшысы бұған 
дейін аймақтағы таза ауызсу мә-
се лесін шешуді, білім беру және 
ден саулық сақтау жүйесін жақ-
сар туды тапсырған болатын. 
Азық-түлік қауіпсіздігін қамта-
ма сыз ету, к�лік-логистика 
әлеуе тін арттыру және туризм 
са ла сын дамыту ж�нінде нақты 
мін деттер қойылды. Пре зи дент-
тің т�рағалығымен �ткен Маң-
ғыс тау облысының әлеуметтік-
эко номикалық дамуы ж�ніндегі 
кеңес те осы бағыттар бойынша 
ат қарылған жұмыстардың нәти-
желері мен орын алған олқылық-
тар са  раланып, алдағы кезеңге 
мін дет тер қойылды.

АУЫЗСУ М�СЕЛЕСІНІҢ 
�ЗЕКТІЛІГІ АРТУДА

Мемлекет басшысы Үкімет 
пен «Самұрық-Қазына» қорына 
ай мақтағы су тапшылығын азай-
ту үшін нақты шешім қабылдауды 
тапсырды. 

– Еліміз үшін Маңғыстаудың 
орны б�лек. Бұл – стратегиялық 
маңызы бар аймақ. Маңғыстауды 
Қа зақстанның батыс қақпасы 
деуге болады. Мен облыстың 
ты ныс-тіршілігін ерекше назарда 
ұстаймын. Сондықтан бүгін ай-
мақтың әлеуметтік-экономи ка-
лық даму барысын егжей-тег жей-
лі талқылауымыз қажет. 

Аймақтың жал пы �німі екі 
жыл да 1,3 есеге �сті. Был тыр бас-
тапқы 9 ай да �ңір лік жалпы �нім 
3,7 три ллион теңгеге жетті. Об-
лыс қа соң ғы екі жыл да 2 трил-
лион тең ге ден ас там ин вес  ти ция 
тар тыл ған. Ай мақ тұр ғын дары-
ның саны үздік сіз �сіп ке ле ді, 
қазір мұнда 800 мыңнан ас  там 

адам тұрады. Бұл жағдай эко -
номикаға және әлеу меттік инф-
рақұрылымға қо сым ша сал мақ 
түсіреді. 

Облыс та ғы басты мін деттің 
бірі – тұр ғын дарды таза ауыз су-
мен қам   тамасыз ету. Таби ғи �сім-
ге және к�ші-қон үде рі сіне бай-
ланысты аймақтағы халық саны 
үздіксіз �сіп келеді. Сон дықтан 
ауызсу мәселесінің �зек тілігі күн 
�ткен сайын арта тү се ді. МАЭК-
тің су тұшыту қуа ты жеткіліксіз 
болып тұрғанын біле міз. Соның 
кесірінен әсіресе, жаз айларында 
ауызсу тап шы лығы қатты сезі-
леді. Үш қалаға жә не орталық 
құбыр желісі бар 59 елді мекенге 
ауызсу белгілі бір уа қытта ғана 
беріледі. Су тап шы лы ғы – күніне 
23 мың текше метр. Қазір су 
тұшы татын 6 зауыт пен қондырғы 
са лынып жатыр. Кендірлідегі 
жо ба іске қосылған соң Жаңа-
�зен қаласының, Теңге, Қызыл-
сай, Рахат және Кендірлі ауыл-
дық округтерінің тұр ғын да рын 
таза сумен қамтамасыз етуге 
мүм  кіндік туады. Сондай-ақ қо-
сым ша жұмыс орындары ашы ла-
ды. Бұл жобаны кешіктірмей, 
мамыр айында аяқтау керек. 2023 
жылы «Астрахань – Маңғышлақ» 
ма гистралды су құбыры жаң ғыр-
тылды. Оның су �ткізу мүмкіндігі 
кү ніне 110 мыңнан 170 мың тек-
ше метрге дейін артты. Бірақ бұл 
құ быр батыс аймақтың суға сұра-
нысын толық �тей алмайды. 
Оның үстіне, құбыр арқылы ке-
ле тін суды әбден тазарту керек. 
Сон дықтан судың �зіндік құны 
қым батқа түседі. Үкімет «Са-
мұрық-Қазына» қорымен бірге 
осы аймақтағы су тапшылығын 
азайту үшін нақты шешім қа был-

дауға тиіс, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Президент аймақтағы су құ-
быры мен кәріз желісінің тозуын 
аса күрделі мәселе деп атап, Ақ-
т� бе облысындағы К�кжиде же -
расты суларын игеруге қатысты 
жо баны жан-жақты пысықтап, 
экономикалық тиімділігін зерт-
теу қажеттігін ескертті. 

– Сарапшылар К�кжиде, Ай-
шуақ және Солтүстік Айшуақ 
же расты суларынан Маңғыстау 
жә не Атырау облыстарының елді 
ме кендеріне дейін су құбырын 
тар туды ұсынып отыр. Су құбы-
рының ұзындығы шамамен 1 400 
ша қырым болады, су �ткізу мүм-
кін дігі – күніне 170 мың текше 
метр. Сол арқылы 1,2 миллион 
адам ды таза ауызсумен қам та ма-
сыз етуге және оның к�лемін 
арт тыруға мүмкіндік туады. Ақ тау 
қаласындағы су құбыры же лі сі 
әбден тозған, тозу к�рсеткіші – 
77 пайыз. Соның кесірінен су-
дың 16 пайызы ысырап болып 
жа  тыр. Аймақтағы су құбыры 
мен кәріз желісінің тозуы аса 
күр делі мәселе. Мәселен, су құ-
бы ры Ақтауда – 77%, Жаңа�зенде 
59 пайыз тозған. Ал кәріз желісі 
Ақ тауда – шамамен 76%, Жаңа-
� зе н де 72 пайыз тозған. Шал ғай-
да тұ ратын малшылардың �з 
бе  ті мен құдық қазу туралы баста-
ма сын қолдаймын. Бұл жұмысқа 
100 миллион теңге қажет деп 
отыр, кемінде 50 малшы суға қол 
жеткізеді екен. Премьер-Ми-
нистр дің орынбасары Қанат 
Бо зымбаев әкіммен бірлесіп бұл 
мә селені пысықтауы керек, – 
де ді Президент. 

ЖЫЛУ ЖЕЛІЛЕРІ 
ЖАҢҒЫРТЫЛАДЫ

Қасым-Жомарт Тоқаев Ақ-
тау ды жылумен қамту және тұр-
ғын үйлерді жаңғырту мәселесіне 
на зар аударды. Қазір Ақтауға 
«МАЭК» компаниясы жылу бе-
реді. Бірақ облыс орталығы тез 

�сіп жатыр. Қаланы жылумен 
то лық қамтамасыз етуге кә сіп-
орын ның қуаты жетпейді.

– Былтыр Ақтауда ұзындығы 
12 шақырым болатын жылу же-
лісі салынып, жаңғыртылды. 
Нә    тижесінде, қалаға жылудың 
дұ рыс жетуіне мүмкіндік туды. 
Бұл бағыттағы жұмыс жалғасуы 
ке рек. Былтыр облыста 846 мың 
шаршы метр тұрғын үй салынды, 
жос пардан 20 пайызға артық. 
Де генмен облыстағы тұрғын үй 
қо рының 7 пайызы әбден ескір-
ген. К�ппәтерлі 177 үй күрделі 
ж�н деуді қажет етеді. Тұрғын 
үй лерді жаңғырту мәселесіне ай-
рықша назар аудару керек. Ақ-
тауда үлескерлер қаржы салған 
6 үй дің құрылысы бітпей тұр. 
Орын сыз, яғни бей-берекет са-
лын ған құрылыс нысандары да 
бар, – деп Президент Үкіметке 
әкім дікпен бірге нақты шаралар 
қабылдауды тапсырды. 

Мемлекет басшысы Жаңа-
� зен  дегі газ �ңдеу зауыты құры-
лы  сының кешігуін ескертіп, Үкі-
 меттің �рескел қателігін сын ға 
ал ды. Президент бұл нысанды 
2024 жылға қарай іске қосу ту ра лы 
тапсырма берген болатын. Мер-
дігермен келісімшартқа был тыр 
ғана қол қойылған. Енді зауыт ты 
іске қосу мерзімі 2027 жыл ға со-
зы лып отыр. Үкімет бұл мә селені 
қатаң бақылауға алуы керек.

�ҢДЕУ СЕКТОРЫ 
ЖАҢА ЖҰМЫС 

ОРЫНДАРЫН АШАДЫ 

Президент жаңа жұмыс 
орын дарын ашуға мүм кіндік 
бере тін �ңдеу секто ры ның, 
кәсіпкерлікті дамытудың маңы-
зына тоқталды. Қазір об лыс та 77 
мың шағын және орта биз нес 
нысаны жұмыс істеп тұр. Олар 
150 мың адамға жұмыс бе ріп 
отыр. Былтыр кәсіп иелері шы-
ғарып жатқан �нім к�лемі 270,5 
миллиардқа �сіп, 2,2 трил лион 
теңгеге жетті. Биыл ай мақ тағы 

шағын және орта бизнесті қол дау 
үшін мемлекеттік бюд жет тен 16 
миллиард теңгеден ас там қаржы 
б�лінетін болды. Қа зірдің �зінде 
12,5 миллиард тең ге б�лініп, 150 
жобаға қолдау к�р сетілген. Бұдан 
б�лек, жақын ара да Mangystau 
Business бағ дар ламасы іске қо сы-
лады. Осы ау қым ды жұмыстың 
ая сында 30 жаңа жобаға қаржы 
б� лінбек, жал пы сомасы 1,5 
мил лиард тең ге болады.

– Hздеріңіз білесіздер, об-
лыс тың �з ерекшелігі бар. Мұнай 
�н дірісінің басым болуы, ш�лді 
жер де тұрғаны, су тапшылығы, 
азық-түлік импортына тәуел ді-
лік. Сондықтан жоспардағы бар-
лық шаруаны тиімді іске асыру 
үшін мемлекеттік органның бәрі 
жұмыла жұмыс істеуі керек. 
«Ақтау теңіз порты» арнайы эко-
но микалық аймағы облыстағы 
кә сіпкерлікті дамытуға ерекше 
сер пін беретін орталық болуға 
тиіс. Қазір онда 22 жаңа жоба 
жү зе ге асырылып жатыр. Арнайы 
эко номикалық аймаққа салын-
ған инвестицияның жалпы к�-
лемі – 337 миллиард теңге бол -
ды, соның тең жартысы – шет ел 
инвестициясы. Биыл ар найы 
экономикалық аймақтың ау-
мағын жеті есе ұлғайту жос пар -
ланып отыр, яғн, 3,7 мың гек-
тардан 26,5 мың гектарға дейін. 
Бұл – орынды шешім. Iкім нің 
де экономикалық ай маққа 
қатысты ұсыныстары бар. Халық 
тұтынатын тауарларды, соның 
ішінде азық-түлік �ндірісін эко-
номикалық қызмет түріне қосуға 
болады. Дегенмен жоғары сапа-
лы �нім шығарып, жаңа жұмыс 
орындарын ашуға мүм кіндік 
бе ретін �ңдеу сек то рына басым-
дық беру қажет. Үкі мет пен әкім-
дік осы салаға ег жей-тегжей 
тал дау жасап, тиімді жұ мыс жүр-
гізуге тиіс. Қағаз бас тылық бол-
мауы керек, нақты, нә тижелі 
жұ мыс қажет, – деді Пре зидент.

(Жалғасы 2-бетте)
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СТРАТЕГИЯЛЫҚ МАҢЫЗДЫ АЙМАҚ
(Басы 1-бетте)

ТРАНЗИТТІК 
ЛЕУЕТТІ 
АРТТЫРУ ҚАЖЕТ

Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақ-
станның Еуразиядағы негізгі тран-
зит хабы ретіндегі р�лін арттыра 
түсу қажеттігіне ерекше тоқтал-
ды. 

 – Маңғыстау облысы еліміздің 
транзиттік әлеуетін арттыру ісінде 
маңызды р�л атқарады. Бұл – 
Шығыс пен Батыс, Солтүстік пен 
Оңтүстік арасындағы халықаралық 
к�лік дәліздері тоғысқан бірегей 
жер. Біз теңіз инфрақұрылымын, 
соның ішінде Ақтау және Құрық 
порттарын дамытуға ерекше мән 
беріп отырмыз. Осы айлақтар 
Транскаспий халықаралық к�лік 
дәлізіндегі негізгі тораптың бірі 
саналады. Соңғы жылдары бұл 
дәліз арқылы жүк жеткізу мерзімі 
үш есе қысқарды. Тасымал құны 
тұрақталды. Озық технологиялар 
жаппай енгізіле бастады. Халық-
аралық логистикалық компа-
ниялар еліміздің к�лік саласына 
инвестиция салуға қызығушылық 
танытып отыр. Олар, әсіресе, теңіз 
порттарын дамыту ісіне қаржы 
құюға мүдделі. Үкімет облыс әкім-
дігімен бірлесіп, шетел инвестор-
ларымен белсенді жұмыс істеуі 
керек. Қазақстанның Еуразиядағы 
негізгі транзит хабы ретіндегі р�-
лін арттыра түсу қажет. К�лік, те-
мір жол және теңіз порты инфра-
құрылымын дамытуға арналған 
жобаларды тездетіп жүзеге асыру 
керек. Биыл Құрық-Жетібай тас-
жолын ж�ндеу жұмысы аяқталады. 
Енді Түрікменстан бағыты бойын-
ша к�лік-тасымал әлеуетін арт-
тыру қажет. Жаңа�зеннен шығып, 
Кендірлі арқылы Түрікменстан 
шекарасына дейін баратын күре 
жолды ж�ндеуге биылдан бастап 
кірісуді тапсырамын. Темір жол 
бекеттерін жаңғырту және жаңарту 
жұмысы басталды. Еліміз бойын-
ша 125 вокзалды ж�ндеу жоспар-
ланып отыр. Оның ішінде Маң-
ғыстау,  Бейнеу және Шетпе 
бекеттері бар. Жолаушыларға, 
әсі ре се, �з бетімен жүріп-тұруы 
қиын азаматтарға қолайлы жағдай 
жасалады. Бұл шаралар облыстағы 
және жалпы еліміздегі к�лік 
қатынасын жақсарта түсетіні 
с�зсіз. Алты жылдан бері тоқтап 
тұрған «Бейнеу астық терминалы» 
биыл қаңтарда іске қосылды. 
Қазір онда бір мезетте 100 мың 
тон на астық сақтауға болады. 
Сондай-ақ күніне 150 тонна – ұн, 
50 тонна  жем шығаруға мүмкіндік 
бар. Ал жаңғырту жұмысынан 
кейін бұл к�рсеткіштер 400 тонна 
ұн және 100 тонна жемге дейін 
артады. Астық терминалының 
қуатын арттырып, толық жұмыс 
істеуін қамтамасыз еткен ж�н. 
Оны құрлықтағы ;ткел кешені 
ретінде пайдалану қажет. Сол 
арқылы Каспий маңындағы ел-
дерге �з �німдерімізді экспорттай 
аламыз, – деп атап �тті Президент. 

БІЗ – 
ЛЕУМЕТТІК ЕЛМІЗ

Мемлекет басшысының об-
лыс  тағы білім сапасын жетілдіру 
жұмысының нәтижесіне к�ңілі 

толмады. Аймақта 46 мың бала 
(93,9%) балабақшаға барады, бірақ 
орын тапшылығы әлі жойылған 
жоқ. 3,5 мыңға жуық бала кезекте 
тұр. Білім сапасына қатысты 
түйткілдер бар. Былтыр мектептегі 
білім деңгейін бағалау үшін 
облыста арнайы тест �ткізілді. 
Оған қатысқан балалардың 37 
пайызының білімі т�мен екені 
анықталды. Былтырғы Ұлттық 
бірыңғай тестілеудің нәтижелері 
де мәз емес. 1,5 мыңға жуық бала, 
яғни, 20 пайызы оқуға түсуге 
қажетті ең т�менгі балдың �зін 
жинай алмаған. 

– Бұл – еліміздегі ең нашар 
к�рсеткіштің бірі. Биыл қаңтар 
айындағы тестілеуге 8 мыңнан 
астам оқушы қатысқан. Оның 
үштен бірі шекті к�рсеткіштен �те 
алмаған. Облыстағы ауыл және 
қала мектептерінің арасындағы 
білім сапасының алшақтығы – 
�зекті мәселенің бірі. Тіпті, Ақтау 
мен Жаңа�зендегі мектептердің 
білім деңгейінде айырмашылық 
бар. Мектептегі орын тапшылығы 
азаймақ түгілі к�бейіп барады. 
Қазір  14  мыңға жуық орын 
жетіспейді. Үш ауысымды және 
апатты мектептер мәселесі әлі 
күнге дейін шешілмеді. Білім беру 
жүйесін дамытудың 2023-2029 
жылдарға арналған �ңірлік Жол 
картасы қабылданды. Алайда нақ-
ты нәтиже жоқ, – деп  Президент 
«Самұрық-Қазына» қорына облыс 
әкімдігімен бірлесіп жайлы мек-
теп тердің құрылысын тездетуді 
тапсырды. 

Мемлекет басшысы облыстың 
денсаулық сақтау жүйесіндегі 
кемшіліктерді де атап к�рсетті.  
Соңғы жылдары аймақта сәби 
�лімі азайды, бірақ елдегі жағдай-
мен салыстырғанда бұл к�рсеткіш 
бәрібір жоғары болып отыр.  Ай-
мақта қатерлі ісік дертіне шалдығу 
және одан к�з жұму деректері 
азайғанымен, ауруын асқындырып 
алғандар әлі де к�п. Облыста 
жедел жәрдем бригадалары жетіс-

пейді. Балалардың тамақтан жап-
пай улану деректері азаймай тұр. 

– Бұл – әбден ұят нәрсе. Был-
тыр 400-ден астам, биыл 42 бала 
зардап шеккен. Бұл оқиғалар мек-
тептерде азық-түлік қауіпсіздігі 
сақталмай жатқанын к�рсетеді. 
Gкімдік осындай �рескел жағдай-
ларға мүлде жол бермеуге тиіс. 
Gлеуметтік саланың маңызы 
айрықша, біз – әлеуметтік елміз. 
Қандай жағдай болса да, мемле-
кетіміз тиісті әлеуметтік міндет-
темені  орындайды.  Мұқтаж 
жанның бәріне қажетті к�мек 
к�рсетіледі.  Gлемде мұндай 
тәжірибе сирек кездеседі. Бірақ біз 
үшін бұл – мызғымас ұстаным. 
;кінішке қарай, мәселенің екінші 
жағы бар. Gлеуметтік жеңілдіктер 
мен жәрдем алу болу үшін қитұрқы 
әрекеттер жасайтындар аз емес. 
Тіпті, әлеуметтік алаяқтық пайда 
болды. Ондай алаяқтар мемлекетке 
де, қоғамға да зиянын тигізіп 
жатыр. Шын мұқтажға к�мек бері-
луге тиіс. Gлеуметтік қолдау жүйе-
сін мұқият зерделеу керек, – деді 
Президент.

ТУРИСТІК АЙМАҚТЫ 
ДАМЫТУДЫ ТАПСЫРДЫ

Қасым-Жомарт Тоқаев ту-
ризм нің қарқынды дамуына жол 
ашатын бағыттарды атап, туризм 
саласына жеке инвестиция тарту 
мәселесіне тоқталды. Үкіметке 
«Маңғыстау» туристік аймағын 
дамытудың кешенді жоспарын 
маусымда шұғыл аяқтауды тап-
сырды.  Былтыр облысқа шетелден 
43  мың,  ал  ел імізд ің  басқа 
аймақтарынан 460 мыңға жуық 
турист келген, соңғы үш жылда 
олардың саны 1,5 есе артты. Бекет 
Ата жерасты мешітіне, Бозжыра 
шатқалына, Айрақтыдағы «Қамал-
дар алқабына» және Торыштағы 
домалақ тастарға туристер �те к�п 
барады. Ақтау түркі әлемінің 
мәдени астанасы мәртебесін алды. 
Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев 

�ндіріс орындарының экология 
талаптарын міндетті түрде сақтауға 
тиіс екенін, аймақтағы экология 
мәселесін шешуге ерекше к�ңіл 
б�лу қажеттігін айтты. 

– «Қошқар-Ата» қалдықтар 
қоймасына қатысты түйткіл 
талайдан бері шешімін таппай 
келеді. Онда Каспий маңы тау-кен 
металлургия комбинатына қарас-
ты 3 зауыттан шыққан 105 мил-
лион тонна қалдық жатыр. Бұдан 
б�лек, аймақтағы полигондарда 
200 мың тоннадан астам қоқыс 
жиналып қалған. Рұқсат етілмеген 
жерге заңсыз тасталған қоқыстар 
да к�п. Жалпы, облыста қоқыс 
тастайтын 68 рұқсат етілмеген 
орын бар. Оның алпысы жойылды, 
сегізі кәсіпкерлерге тиесілі жерде 
орналасқан. Мұның бәрі халық-
тың тұрмыс сапасына кері әсерін 
тигізіп отыр. Бұл мәселе бойынша 
Үкімет тоқсан сайын маған тікелей 
баяндауы керек. «Таза Қазақстан» 
акциясы аясында елді мекендерді 
абаттандыру ісін жалғастыру 
қажет. Ақтауда ағаштарды к�бірек 
отырғызуға тырысу керек. «Таза» 
деген – киелі с�з. Бұл ұғым 
халқымыздың болмысының бір 
б�лігі болуы қажет, – деді Пре-
зидент.

Жиында Маңғыстау облысы-
ның әкімі Нұрдәулет Қилыбай, 
Премьер-Министрдің орын-
басарлары Қанат Бозымбаев пен 
Ермек К�шербаев, «ҚазМұнайГаз» 
ұлттық компаниясының басқарма 
т�рағасы Асхат Хасенов баяндама 
жасады.

ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ 
ЖОБАНЫҢ ПУЛЫ 

ЖАСАҚТАЛАДЫ

Мемлекет басшысына Маң-
ғыстау облысына жұмыс сапары 
барысында аймақтағы инвес-
тициялық жобалар таныстырылды. 
;ңірдегі ірі инвестициялық жоба-
лар қатарында Ақтау қаласындағы 
қуаты 160 МВт болатын бу-газ 

қондырғысының құрылысы, муль-
тимодальды логистикалық-авиа-
циялық хаб, кеме құрастыру верфі, 
бекіре балығын �сіру және уыл-
дырық �ндіру шаруашылығы, 
«Бозжыра» визит орталығын салу, 
сондай-ақ аммиак-карбамид 
кешені іске қосу секілді елеулі 
жобалар бар. Қасым-Жомарт 
Тоқаевқа былтыр аймақ эко-
номика сына 1,1 млрд доллар 
к�лемінде тікелей шетелдік инвес-
тиция тартылғаны ж�нінде мә-
лімет берілді. Құны 36 млрд теңге 
болатын 15 инвестициялық жоба 
жүзеге асырылып, 530 тұрақты 
жұмыс орны ашылған. 5,7 трлн 
теңгеге 55 әлеуетті инвес тициялық 
жобаның пулы жасақ талды.

Сондай-ақ Қасым-Жомарт 
Тоқаев Қазақстанның транзиттік 
әлеуетін дамытуда маңызды р�лге 
ие басты логистикалық хабтың 
бірі – Ақтау халықаралық теңіз 
портына барды. К�лік министрі 
Марат Қарабаев �ңірде жалпы 
құны 1,9 триллион теңге болатын 
24 инфрақұрылымдық жобаның 
жүзеге асырылып жатқанын айт-
ты. Былтыр Транскаспий халық-
аралық к�лік дәлізі бо йынша жүк 
тасымалы 62 пайызға �сіп, 4,5 
миллион тоннаға жеткен. Аталған 
бағытпен 358 контей нерлік пойыз, 
27 мың авток�лік жүк тасымал-
даған. Экспорт к�лемі 3,2 миллион 
тоннаны құраған. 2028 жылға 
дейін бұл к�рсеткішті 10 миллион 
тоннаға дейін жеткізу жоспар-
ланып отыр. Ақтауда контейнерлік 
хаб салынып жатыр. Бұл жоба 
порттың  жүк �ткізу қабілетін 140 
мыңнан 240 мың ЖФЭ-ге дейін 
ұлғайтады. 

Сонымен қатар Президент 
Ақтаудағы к�терме сауда-тарату 
орталығының жұмысымен таныс-
ты. Азық-түлік қауіпсіздігін 
сақтайтын мұндай нысан аймақта 
алғаш рет салынып отыр. Жыл 
соңына дейін орталықтың екінші 
кезеңін іске қосу жоспарланған. 
Бұған қоса, Мемлекет басшысы 
Кендірлі курорты аумағындағы 
әуежай құрылысын тезірек аяқ-
тауды тапсырды. Gуежай сағатына 
150 жолаушы қабылдай алады. 
Кендірліні Алматы және Астана 
қалаларымен жалғайтын тұрақты 
әуе рейстерін ашу жоспарланған. 
Сондай-ақ Қасым-Жомарт Тоқаев 
Шахмардан Есенов атындағы 
Каспий технологиялар және ин-
жиниринг университетінің аума-
ғында орналасқан технология 
пар кінің жұмысымен және к�п-
функционалды спорт кеше нінің 
қызметімен танысты. Пре зидент 
жергілікті спортшылармен, сту-
дент термен әңгімелесіп, оларға 
сәттілік тіледі.

Мемлекет басшысының Жар-
лығымен қызметтік борышын 
ат қа руда к�рсеткен ерлігі мен 
жан қиярлығы үшін офицерлер 
мен сержанттарға II дәрежелі «Ай-
бын» ордені, «Ерлігі үшін» және 
«Жауынгерлік ерлігі үшін» ме-
дальдары тапсырылды.

Айдана НҰРМҰХАН
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САЯСАТ

Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаев 2025 жылды «Жұ-
мысшы мамандықтары жылы» деп 
жариялаған болатын. «Біз жұ мыс-
шы мамандықтарын дә ріптеу ар-
қылы қоғамда еңбекқор және на-
ғыз маман болу идеясын наси хат-
 таймыз. Адал әрі табанды еңбегімен 
табысқа жеткен адам дар қашанда 
құрметті, сыйлы бо луы керек. Бұл 
біз ұсынып отыр ған «Адал азамат – 
Адал ең бек – Адал табыс» қағи да-
тына то лық сай келеді», – деді 
Президент.

Іс-шараның ашылу сал тана-
тында «AMANAT» партиясының 
Атқарушы хатшысы Дәулет Кә-
рібек жыл санап елімізде спорт 
саласы қарқынды дамып келе 
жатқанын атап +тті.

«Күні кеше Мемлекет басшы сы 
Қасым-Жомарт Тоқаев спорт са ла-
сын жетілдіруге бағытталған жаңа 
заңға қол қойды. Осы құжат алдағы 

уақытта спорттың дамуына тың 
серпін берері с+зсіз. Бұл ретте 
«AMANAT» партиясы да бар лық 
спорт түрін кеңінен на сихаттап, 
әлемдік деңгейде та ны луына жан-
жақты қолдау к+рсетіп келеді. 
Сайлауалды бағдарла ма мызда бала-
лардың спорт секция ларына тегін 
қатысу мүм кін дігі, ауылдық жер лер-
де тез салы натын модульдік спорт 
құры лыстарын салу сынды баста ма-
лар қарас тырылған. Осы бағыттағы 
жұмыс алдағы уақытта да жалғаса 
береді», – деді Дәулет Кәрібек. 

Бұл ретте Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фрак ция-
сының мүшесі  Аманжол 8л-
тай  спортпен шұғылданудың мәні 
мен маңызына тоқталды.

«Бүгін елорда т+рінде елеулі 
оқиғаның куәсі болып отырмыз. 
Дәл қазір жұмысшы мамандар дың 
алқалы бәсекесі басталады. Спорт-
пен шұғылданған адамның әркез 

тәні мықты, рухы биік болады. 
Еліміздің еңсесін к+ те ретін, мем-
лекетіміздің мерейін асқақтататын 
спортшылары мыз дың, жалынды 
жастарымыздың қатары к+бейе 
берсін», – деді депутат.

Бекзат Саттарханов атында  ғы 
спорт кешенінде ұйымдас ты  рыл-
ған іс-шараға ұлт мақта нышы на 
айналған ұланның ана   сы Сыр -
лыкүл Саттар ха но ва арнайы келіп, 
ұйымдастыру шыларға шынайы 
алғысын білдірді.

«Бекзаттай алтын ұлымнан 
айырылып қалғаныма 25 жыл дың 

жүзі болды. Ол небәрі 20 жасын да 
елімізді әлем жұртшылығына та-
нытып, байрағымызды желбіре тіп 
еді. Енді міне, асыл перзен тім нің 
атымен аталатын жаңа спорт ке ше-
ні бой к+терді. Бек затыма ар налған 
турнир басталды. Ұлым ның атын 
ұлықтап жүрген барша аза мат қа 
айрықша алғы сымды ай та мын», – 
деді Сыр лыкүл Саттарханова.

Осы орайда аталған спорт ке-
шенін тұрғызып, турнир ұйым-
дастырған кәсіпкер, Beles бас-
тауыш партия ұйымы мен Beles 
құрылыс компаниясының жетек-

шісі Махат Т+реәлі жаңа нысанда 
чемпиондар тәрбиелеу ісіне баса 
мән берілетінін жеткізді.

«Осы спорт кешені қабыр ға-
сында к+к Туымызды к+кке к+те-
ретін әлем, Олимпиада чемпион-
дары шыңдалса екен деп тілейміз. 
Алдағы уақытта дәл осы бағытта 
жұмыс істейтін боламыз. Бүгін 
футзалдан турнир +ткізіп отыр мыз. 
Болашақта бұдан да ірі дода лар ды 
ұйымдастырамыз деген ойда-
мын», – деді ол. 

А т а л ғ а н  т у р н и р д е 
 «AMANAT»-тың бастауыш пар тия 
ұйымдарына мүше құры лыс шылар, 
механиктер, медицина қызмет-
керлері, жүргізушілер, тазалық 
саласының +кілдері сынды түрлі 
мамандық иелері +нер к+рсетеді.

А й т а  к е т е й і к ,  б ы л т ы р 
«AMANAT» партиясының 2023-
2027 жылдарға арналған «Ха лық-
пен бірге!» сайлауалды бағдар ла-
масы аясында ел аумағында 30 
спорт нысаны ашылды. Онда аз ды-
к+п ті 3,8 мың адам саламатты +мір 
салтын сақтап, спортпен шұ ғыл-
дана алады.

Н. ОРАЗҒАЛИ

Депутаттардың талқылауына 
Мем лекет бас шысының 2023 жыл-
ғы 1 қыр күйектегі «8ділетті Қа зақ-
станның эко номикалық бағдары» 
атты Қазақстан хал қына Жолдауын 
іске асыру аясында әзірленген 
зияткерлік меншік мәселелері бо-
йынша заң жобасы бірінші оқы-
лымда қарау үшін енгізіледі. 

Үкімет әзірлеген заң жобада 
зияткерлік мен шікті қорғау мен 
оның құқықтарын қамтамасыз ету, 
зияткерлік меншікті да мытуға 
қолайлы жағдай жасау, инвес-
тициялар тарту және креативті 
эконо миканы дамыту үшін қо-
сымша құқықтық құралдар қарас-
тырылған.

Сондай-ақ жалпы отырыстың 
күн тәртібінің жобасына депу-
таттардың бас тамасымен әзір-
ленген орман шаруашы лы ғы жә-
не ерекше қорғалатын табиғи 
ау мақ тар мәселелері бойынша заң 
жо ба сын бірінші оқылымда қарау 
ұсы ны лады. 

Депутаттық түзетулер суармалы 
ауыл шаруа шылығы алқаптарын, 
ауыл шаруа шы лығы, биоло гиялық, 
ирригациялық-мелиоративтік және 
ба лық шаруашылығы сала сындағы 
ғылыми-зерттеу және оқу орын да-
рының тәжірибелік алқап та ры ның, 
сондай-ақ орман және су қор ла ры-
ның жерлерін ерекше стратегиялық 
маңы зы бар су ша руашылығы құры-
лыс тары мен сел, к+шкін, лай 
к+шкінінен қорғау құрылыстарын 
салу және пай далану үшін алып 
қоюға рұқсат беруді к+здейді.

Сонымен қатар ауылдық елді 
мекен дердің және/немесе әлеу-
меттік, инже нерлік инфра құрылым 
нысандарын  ор наластыру мақса-
тымен ерекше қор  ға  латын табиғи 
аумақтардың жерлерін, инженерлік 
және коммуналдық қам тамасыз ету 
желілерінің коммуни кация ларын 
салу үшін мем лекеттік орман қо-
рының жерлерін басқа санаттағы 
жерлерге ауыстыруға рұқсат беруді 
к+здейді.

ПАРТИЯ ҚОЛДАУЫМЕН ДОП ДОДАСЫ БАСТАЛДЫ

ЗИЯТКЕРЛІК МЕНШІКТІ 
ҚОРҒАУ МӘСЕЛЕСІН 
ҚАРАЙДЫ
Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен 
бюро отырысы өтіп, алдағы жалпы отырыстың күн 
тәртібі нақтыланды.

Астана қаласында «AMANAT» партиясының 
қолдауымен Жұмысшы мамандықтары жылы ая-
сында футзалдан Бекзат Саттарханов кубогіٶбастау 
алды. Екі күнге созылатын доп додасында бас-аяғы 
16 команда бақ сынайды.

Мәулен 8шімбаев салта-
натты кездесуге қатысушыларға 
ілтипат білдіріп, қазақс тан дық-
тар үшін Жеңіс күні ерекше 
мәнге ие еке нін атап +тті. Қа-
зақстан Жеңіске айтарлықтай 
үлес қосқан негізгі индустриялық 
және гумани тарлық орта лық-
тардың бірі бол ды. Майданға 
аттанған миллион екі жүз мың 
қазақстандықтың жартысынан 
к+бі елге оралған жоқ. Сондай-
ақ 500-ден астам отан дасы мыз-
дың «Кеңес Ода ғы ның Батыры» 
атанғаны айтылды.

« Қ а з а қ с т а н  П р е з и д е н т і 
Қасым-Жомарт Тоқаев: «Біз ұл-
тымыздың қаһар ман ұл-қыз-
дары ның арқасында алаңсыз 

еңбек етіп, ұрпақ +сіріп, жарқын 
болашаққа қадам басып келеміз. 
Сол үшін оларға мәңгі қарыз дар-
мыз. Ешкім де ешқашан ұмытыл-
майды!» – деп нақты атап +тті. 
Мем лекет басшысының бас-
тамасымен былтыр «Айбын» 
орденінің дәрежелеріне аты 
аңыз ға айналған батырлар Са-
ғадат Нұрмағамбетов, Ба уыр жан 
Момышұлы және Рахымжан 
Қош қарбаевтың есімдері берілді. 
Биыл 7 мамырда Астанада Же-
ңістің 80 жылдығы мен Отан 
қорғаушылар күніне арналған 
әс кери шеру +теді. Бүкіл Қазақ-
стан бойынша Ұлы Жеңіс күнін 
атап +туге қатысты белсенді жұ-
мыс жүргізіліп жатыр. Олардың 

қатарында конференциялар мен 
к+рмелер, концерттер мен әс-
кери-патриоттық акциялар, 
спорттық жарыстар мен ғылыми-
ағартушылық жобалар бар. Елді 
мекендерге, к+шелерге, мектеп-
терге ардагерлердің есімдері 
берілуде. Жеңістің 80 жылдығына 
орай қолдау шараларына қо-
сымша әрбір ардагерге 5 млн 
теңгеден біржолғы т+лем беріледі. 
Бұл – ТМД елдері арасындағы ең 
жоғары к+рсеткіштердің бірі. 
Мұның бәрі тарихты дәріптеуге 
және Қазақстандағы ұрпақтар 
сабақтастығын сақтауға деген 
ұмтылысымыздың жарқын к+-
рінісі», – деді Сенат Спикері.

Сондай-ақ Мәулен 8шімбаев 
ардагерлерге құрмет к+рсету, ха-
лықаралық форумдар мен ғы лы-
ми конференциялар және Же-
ңістің 80 жылдығы аясында 
түр лі мемлекеттерде +тіп жатқан 
патриоттық акциялар ортақ 
тарихты дәріптеуге қосылған үлес 
және ұрпақтар сабақтастығының 
негізі екенін айтты.

Сонымен қатар Мәулен 
8шімбаев ТМД ПАА Кеңесінің 
жұмысына және Ассамблеяның 
пленарлық отырысына қатысты. 
Одан б+лек, Парламент депу-
таттары негізгі салаларға қатысты 
және +зара мүддені білдіретін 
модельді заңдар топтамасын қа-
рады. Бұл нормалар алдағы уа-
қыт та заң шығару қызметінде 
пай далануға ұсынылады.

Отырыс алаңында Сенат 
Т+рағасы парламенттік делега-
ция лардың басшыларымен ма-
ңызды екіжақты кездесулер 
+ткізді.

Сондай-ақ ТМД ПАА пар ла-
менттік делегацияларының бас-
шылары мен мүшелері соғысқа 
қатысқан жауынгерлерді еске 
алуға арналған мемориалға гүл 
шоқтарын қойды.

ЖЕҢІС КҮНІ ЕРЕКШЕ МӘНГЕ ИЕ

Санкт-Петерборда ТМД Парламентаралық 
Ассамблеясының 58-ші пленарлық отыры-
сы өтті. Оған Достастық елдер Парламенттері 
палаталарының басшылары мен депутаттары 
қатысты. Қазақстандық делегацияны Парламент 
Сенатының Төрағасы Мәулен Әшімбаев бастап 
барды. Сапар аясында ол Ұлы Жеңістің 
80 жылдығына арналған ТМД ПАА-ның салта-
натты отырысында сөз сөйледі және маңызды 
екіжақты кездесулер өткізді.
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КІТАП ОҚИТЫН ҚОҒАМ — 
КЕМЕЛ ЕЛДІҢ КЕПІЛІ

«�мірімді кітапсыз елестете алмаймын. 
Мен үшін бұл жай ғана ақпарат к�зі емес, 
ішкі әлемнің бір б�лігі. Балаларыма кітап 
оқып беремін, түсіндіремін, айтамын және 
кітап арқылы олардың қабылдау деңгейі 
қалай қалыптасып жатқанын байқап оты-
рамын. Интернет оны алмастыра алмайды. 
Адамзат баласы 18 жасқа дейін қалыптасады. 
Сондықтан �скелең ұрпақты деструктивті 
цифрлық контенттен қоғам болып қорғауға 
міндеттіміз. «AMANAT» партиясының кітап 
оқу мәдениетін қалыптастыруға деген 
қолдауы – еліміздің ұлттық қауіпсіздігі мен 
болашағына қосқан үлесі», – деді ол.

Белгілі ғалым әрі «Центр Азии» журна-
лының бас редакторы Сұлтан +кімбеков 
баспа индустриясының қазіргі жағдайы 
туралы айтып, жүйелі мәселелерді атап �тті.

«Иә, кітапқа, әсіресе қазақ тілінде жарық 
к�рген еңбектерге деген сұраныс артып 
келеді. Алайда �зекті мәселелер әлі де бар: 
кітапханалар жаңа басылымдарды сатып 
алмайды. Себебі олардың бюджеті жоқ. 
Мемлекеттік кітаптарды б�лшек саудада 
сатуға болмайды. Бұл шектеу нарықты ты-
ғырыққа тіреп тұр. Гранттық жобалар интел-
лектуалды кеңістігімізден алшақтап, Батысқа 
бет бұруда. Бізге Эстония немесе Молдова 
сынды елдердегідей кітап шығаруды және 
ішкі мазмұнды қолдайтын мемлекеттік бағ-
дарлама қажет. Онсыз толыққанды мәдени 
экожүйе туралы ауыз толтырып ештеңе айта 
алмаймыз», – деді сарапшы.

Оқырмандардың р�ліне де ерекше назар 
аударылды. Қатысушылардың пікірінше, 
кітап оқу мәдениетін қалыптастыру ісіне ата-
аналар, мұғалімдер және жастар қауымы да 
ат салысуы керек. Сондай-ақ талқылау жұмы-
сына: Республикалық қосымша білім беру 
оқу-әдістемелік орталығының дирек торы 
Динара Сәдуақасова, Жошы Ұлысын зерттеу 
институтының директоры Жақсылық Сәби-
тов, Сенат Т�рағасының кеңесшісі Жұлдызай 
Ысқақова, Ұлттық академиялық кітапхана 
директоры Күміс Сейітова, Пре зиденттік 
орталық директорының орынба сары Серік 
Сыдықов және �зге де азаматтар қатысты.

Атқарушы хатшы Дәулет Кәрібек отырыс 
жұмысын қорытындылай келе, «AMANAT» 
партиясы ағартушылық бағытқа ие басым-
дықтардың бірі ретінде кітап оқу мәдениетін 
ілгерілетуді жалғастыра беретінін жеткізді.

Іс-шара аясында қазақстандық заманауи 
әдебиеттің к�рмесі �тіп, онда жас автор лар-
дың жаңа кітаптары, сондай-ақ классикалық 
әдебиет туындылары ұсынылды. Сонымен 
қатар «Кітап-AMANAT» жобасының к�рнекі 
стенді ұсынылды.

Еске сала кетейік, TALQYLAU диалог 
алаңын құру бастамасы 2022 жылы 1 нау рызда 
�ткен «AMANAT» партиясының ке зектен тыс 
съезінде партиялық транс фор мация бағдар-
ламасының бір тармағы ретінде ұсынылды. 
Сарапшылар, депутаттар, мем лекеттік 
органдар мен ҮЕҰ �кілдері ел аза маттарын 
толғандырған �зекті мәселелерді шешу 
бойынша ұсыныстар әзірлеу үшін TALQYLAU 
диалог алаңында тұрақты түрде бас қосады.

�мина МҰХАНБЕТ

Асхат Аймағамбетов мектеп бағдарла-
масын құрастыру кезінде балаларды оқу 
үдерісіне үйрететін заманауи балалар 
әдебиеті мен жанрларына к�бірек к�ңіл б�лу 
керек екенін жеткізді.

Ал Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар-
тиясы фракциясының мүшесі Айдос Сарым 
қоғамда кең тараған «кітап оқу кезеңі кел-
меске кетті» деген пікірге қарамастан, Қа-
зақстанда кітап оқу үдерісі жаңа қарқын 
алғанын атап �тті.

«Кітапқа деген қызығушылық жоғалып 
кеткен жоқ. Керісінше, әлеуметтік зерттеулер 
к�рсетіп отырғандай, оң үрдіс бар. Ата-
аналардың 35%-ы балаларының �здігінен 
кітап оқитынын, ал т�рттен бір б�лігі бірге 
отырып оқитынын айтады. Жастар бір-біріне 
кітап сыйлайды, кітап дүкені жанындағы 
кофеханаларда оқиды, жаңа кітаптарға 
қызығады. Бұл – күнделікті �мірімізге кітап 
құндылығы қайта оралып жатқанының 
дәлелі. Біздің міндетіміз – қағаз бен цифрлық 
форматты қарсы қоймай, кітап оқу мәде ние-
тін кез келген форматта дамыту», – деді ол.

Сондай-ақ халық қалаулысы Қазақстан 
ТМД елдері арасында алғаш болып жасанды 
интеллект туралы заң жобасын әзірлеуді 
Парламент деңгейінде қолға алған мемлекет 
екенін айтып, бұл қадам Отанымыздың 
интеллектуалды к�шбасшылыққа деген 
ұмтылысын дәлелдейтінін жеткізді.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партия-
сы фракциясының мүшесі Марат Баши-
мов кітаптың тәрбиелік мәні туралы пікір 
білдірді.

«Озық ойлы ұлт болудың ең төте жолы – кітап оқу». Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың осы сөзі «AMANAT» партиясының 
Қоғамдық саясат институты қолға алған TALQYLAU диалог 
алаңындағы кезекті отырыстың өзегіне айналды. Ұлттық кітап 
күніне орайластырылған жиынға Мәжіліс депутаттары, мемлекеттік 
органдардың, баспа ісінің, кітапханалардың өкілдері, сондай-ақ таны-
мал авторлар мен зерттеушілер қатысты. Олар кітап оқу мәдениетін 
отандастарымыздың өмір-салтына, күнделікті дағдысына айналдыру 
жолын талқылады. Кітап оқу мәдениетіне мемлекеттің стратегиялық 
ресурсы ретінде мән беріліп, мектеп кітапханасынан бастап, цифрлық 
форматқа дейінгі аралықта мазмұнды әңгіме өрбіді.

Ашық диалог форматында �ткен кез-
десуде елімізде кітап оқу мәдениетін на си-
хаттау мен қолдау ісіне мүдделі тараптар бас 
қосты. �з кезегінде, «AMANAT» партия-
сының Атқарушы хатшысы Дәулет Кәрібек 
кітап оқу мәдениеті  бұл тек жеке таңдау 
мәселесі ғана емес, қоғамның интеллек-
туалдық дамуы мен ұлттық бірегейліктің 
тұрақтылығына тікелей әсер ететін фактор 
екенін атап �тті. Ол Мемлекет басшысы 
Ұлттық құрылтайда с�йлеген с�зінде: «Озық 
ойлы ұлт болудың ең т�те жолы – кітап оқу» 
деп атап �ткенін еске салды.

«Кітап оқу әдетін қалыптастыру – бір 
адамның ғана жеке шаруасы емес, ұлттық 
маңызы бар іс. Сондықтан «AMANAT» 
партиясы кітап оқу экожүйесін нығайту 
бағытында жұмыс істеуде. Біз авторлар мен 
баспагерлерге қолдау к�рсетіп, кітаптың 
қолжетімді болуына күш салып келеміз. 
Бүгінде кітаптар к�біне ірі қалаларда, 
мегаполистерде сатылады. Ал кітап бағасы 
�те қымбат. Кейбіреулерінің үстемеақы 
м�лшері тіпті 60-100%-ға дейін жетеді. Бұған 
к�біне ірі дистрибьюторлер кінәлі. Соның 
салдарынан, кітап  к�пшіліктің қолы жете 
бермейтін дүниеге айналып бара жатыр. 
Осыған байланысты біз «Кітап-AMANAT» 
орталықтарын бүкіл еліміз бойынша, соның 
ішінде, әсіресе шағын қалалар мен аудан 
орталықтарында ашып жатырмыз. Осы күні 
ел аумағында 24 кітап орталығы жұмыс 
істейді. Онда әдеби кештер, авторлармен 
кездесулер сынды іс-шаралар ұйымдас тыры-
лады, кітаптар нарық бағасынан әлдеқайда 
арзанға сатылады», – деді «AMANAT» пар-
тиясының Атқарушы хатшысы.

Сондай-ақ ол «AMANAT» партиясы 
баспагерлермен, таратушылар қауымдасты-
ғымен кітап бағасын т�мендету туралы 
меморандумға қол қойғанын, бұған қоса 
жаңа Салық кодексі аясында кітап басып 
шығару ісін ҚҚС-тан босату туралы ұсыныс 
жасағанын еске салды. Партияның сайлау-
алды бағдарламасы аясында берілген уәде 
орындалып, кітапханашылардың жалақысы 
к�терілді.

Мәжілістегі +леуметтік-мәдени даму 
комитетінің Т�рағасы, «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі Асхат Аймағамбетов 
мектеп қабырғасындағы кітапханалардың 
сапасы мен балалардың кітап оқу әдетіне 
ерекше назар аударды. Депутаттың пікірінше, 
мәселе тек кітап санында  емес, сонымен 
қатар олардың жас оқырманға мазмұндық 
жағынан қаншалықты жақын екенінде.

«Мектеп қабырғасындағы кітапханаларда 
Абайдың 10, Шәкәрімнің 15 томы бар. 
+рине, бұл құптарлық жағдай. Алайда балаға 
онымен �з тілінде с�йлейтін кітап қажет. Ол 
комикстерді, ертегілерді, фантастиканы, 
шытырман оқиғаларды іздейді. Оны тап-
паған жағдайда кітап оқуға деген қызы ғу-
шылығы да азаяды. Ондай баланы мәжбүр-
лесеңіз де кітап оқымайды. Ал егер комикс 
пен ертегіден бастаса – қызығушылық пайда 
болады. Сол арқылы құндылықтары мен 
ойлау жүйесі қалыптасады», – деді ол.
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Президенттің 2022 жылғы 13 
сәу ірдегі «Мемлекеттік аппарат-
тың қызметін бюрократиядан 
арылту ж�ніндегі шаралар туралы» 
№872 Жарлығын іске асыру мақ-
сатында әзірленген құжатты ІІМ 
�кілі таныс тырып, Мәжілістегі 
жұмыс тобының жетекшісі, Заң-
на ма және сот-құқықтық реформа 
комитетінің мүшесі Жарқынбек 
Амантайұлы қосымша баяндама 
жасады. Оның айтуынша, Жар-
лық қа сәйкес Үкіметке нормалар-
дың заңнама жағынан шамадан 
тыс регламент телуіне жол бермеу 
тұрғысынан заңнамалық актілерге 
ревизия жүргізу тапсырылған. 
Ола рды же дел дік болуы мақсат-
ын д а Үкімет немесе мемлекеттік 
органдар заңға тәуелді норматив-
тік актілерде айқындауға тиіс. 
Мә се лен, 16 заңға оларды жетіл-
діру ге бағытталған �згерістер мен 
толықтырулар енгізу к�зделуде. 
Онда терминологиялық с�здерге, 
нақтылау сипатына, құрылымдық 
�згерістерге, қарасора �ндірісіне, 
қызметкерлерге �тем ақы т�леуге, 
уақытша ұстау изо ляторларына 
қатысты жаңашыл дықтар бар. 
Атап айтқанда, әкім шілік қамауға 
алынған адам дар ды қабылдау-
б�лу орындарында ұстау тәртібі 
айқындалған, Жер гілікті полиция 
қызметі (ЖПҚ) ұғымы алынып 
тасталған.

Сондай-ақ к�ліктегі полиция 
б�лімшелері саласында «желілік» 
деген термин «к�ліктегі» деген 
тер минмен ауыстырылған. <йт-
кені бұл терминді тек қана темір-
жол дарға қатысты қолдануға 
бол  а ды. К�ліктегі полиция б�л ім-
шелері теміржолдан басқа әуе, 
теңіз айлақтарына да, теміржол 
ұйымдары, вокзал ғимараттары, 
жүк парктеріне де қызмет к�рсе-
теді. Осыған орай «желілік» деген 
терминді бұл жерде қолдануға 
келмейді. Бұдан басқа, Полиция 
департаментінің атауында «к�лік-
тегі» деген с�з барын ескеру қажет, 
бұл �з кезегінде бас орган мен 
оның ведомстволық бағынысты 
б�лімшелерінің атауларындағы 
қарама-қайшылыққа алып келеді. 
Сондай-ақ терминді ауыстыру 
к�лік тегі полиция б�лімшелерінің 
жұмыс істеу қағидатын, құзыреті 
мен �кілеттіктерінің шекарасын 
�згертпейді. Заң жобасында осы 
сынды к�птеген маңызды мәселе-
лер қозғалып отыр.

«Қоғамда үлкен талқылауға 
түсіп, жұртшылықтың наразылы-
ғын тудырып жатқан жағдай бар. 
Ол – әкімшілік құқықбұзушылық 
арқылы істі болған азаматтардың 
15 тәулікке әкімшілік қамаққа алу 
туралы сот үкімі шыққанан кейін 
жазаны орындау үшін айлап ке-

з ек ке тұруға мәжбүр екендігі. <йт-
кені орын жоқ. Олар жазасын, ел 
ауызында «спецприемник» деп 
ата латын арнайы қабылдау орын-
дар ында �тейді. Елімізде сондай 
28 мекеме бар болса, оның 14-і 
ғана облыс орталықтарында орна-
лас қан. Ол жерде жалпы саны 
1 109 орын ғана бар. Ол аздық 
етеді. Оның үстіне, к�бі – Кеңес 
үкіметі кезінде салынған, ескірген 
ғимараттар.

Ал оған керісінше, кейінгі 
жыл дары елімізде әкімшілік құ-
қық бұзушылықтар саны артып 
барады. Мәселен, соңғы бес жыл-
да бұл к�рсеткіш 96 мыңға дейін 
�скен. Сол себеп осы проблеманы 
шешу мақсатында әкімшілік қа-
м ау ға алынғандарды қабылдау-
б�лу мекемелеріне орналастыруға 
құ қық беріп отырмыз. Қазір онда 
азаматтығы жоқ, жеке басын куә-
лан дыратын құжаттары жоқ, бы-
л айша айтқанда тұрғылықты ме-
к ен жайы анықталмаған «үй сіз- 
күйсіз», «қаңғыбас» азаматтар уа-
қытша орналастырылады. Елі-
мізде ондай 21 мекеме және онда 
804 орын бар. Яғни, бұл мекеме-
лерге үлкен салмақ түсіп отырған 

сияқ ты тағы да басқа шетелдер 
соны �н діреді. Сондықтан кендір 
�нім дері бізден сапалы. Оның да 
құра мында есірткі жоқ, енді соған 
к�шу керек. Сондықтан бұл ма- 
ң ыз ды түзету деп айтар едім. Он-
дай �ндірісті ашуға тілек білдіріп 
отыр ған инвесторлар да бар. 
Менің ойымша, одан шошудың 
қажеті жоқ. <йткені спирт �ндірісі 
де денсаулыққа зиян дегенмен, 
медицинада, гигиенада, техника 
саласында пайдаланылады емес 
пе? Бұл жерде ең бастысы қада-
ғалау керек. Ал ол үшін елімізде 
лицензиялау қарастырылған. Егер 
ереже бұзылған жағдайда мемле-
кет инвесторды лицензиясынан 
айыруға, �ндірісін тоқтатып 
тастауға дейін барады», – дейді 
депутат.

Тағы мәселенің бірі – әскери-
тергеу органдарын аумақтық 
поли ция органдары жүйесінен 
шығару жайы. <йткені олар ау-
мақтық полиция органдары емес 
және «ҚР Ішкі істер орган дары 
туралы» заңға сәйкес ІІО-ның 
дербес б�лімшесі ретінде б�лін-
ген. Полиция сияқты құқық қор-
ғау органына жатпайды.

Сол сияқты заң жобасы бо-
й ын ша Қазақстанға келген шетел-
дік дипломаттар саусақ іздерін 
тап сырмайтын болады. Қазіргі 
уақытта елімізге келіп, азаматтық 
алғысы келген немесе уақытша 
тұру құқығына ие болғысы келген 
шетелдіктер ғана саусақ іздерін 
тапсыруға міндетті. Ендігі кезекте 
Қазақстанға кіретін шетелдік аза-
маттар саусақ іздерін тапсыруға 
міндеттелмек. Алайда біздің заң-
намада дипломатиялық қызмет 
қызметкерлері мен олардың от-
басы мүшелерін дактилоско пия-
лық тексерістен босату нормасы 
қарастырылмаған. Депутаттар 
әлем дік тәжірибеге сүйеніп, ресми 
тұлғалар, арнайы іс-шараға ша-
қыр  ыл ғандар, дипломаттар мен 
оларға теңестірілген тұлғалар мен 
олардың жақындарын саусақ із-
дерін тапсыру міндетінен босату-
ды ұсынып отыр.

«С�з соңында депутаттардың 
бас тамасымен енгізілген норма-
лар д ың бірі туралы айта кеткім 
келіп отыр. Ол – қызмет бабында 
қаза тапқан полицейлердің от-
басына ақшалай к�мек к�рсету 
мәселесі. Қазақстанда 2022 жылғы 
1 қаңтар дан бастап қызмет ба-
бында қаза тапқан құқық қорғау 
ор гандары қызметкерлерінің от-
басына біррет тік к�мектен б�лек, 
тұрақты ай сай ын ғы ақшалай 
к�м ек к�рсетіл еді. Яғни, қайтыс 
бол ған полицей дің артында қал-
ған жесірі мен ба ла ларына әрқай-
сысына марқұмның жалақысының 
40 пайызы т�ленеді. Бірақ сол 
кезде оған дейін, яки 1991 жылдың 
16 желтоқсанынан 2022 жылға 
дейінгі аралықта қайтыс болған 
құқық қорғау органдары қызмет-
кер лері ескерілмей қалған. Біз осы 
олқылықтың орнын толт ыру мақ-
сатында заңға түзету бердік. Егер 
бұл ұсынысымыз қабылданса, 
ша ма мен 530 отбасы �темақы 
т�ле нетін санатқа енбек. Оған 
жыл сай ын қосымша 968 млн тең-
ге қарастырылған, оның 720 млн 
тең гесі республикалық бюджет-
тен, қалғаны жергілікті бюджеттен 
к�зделіп отыр. Бұл бастаманы 
Үкімет те қолдап отыр. Жүзеге 
асар болса, ең әуелі әлеуметтік 
әділ  ет тілікті орнатуға бағытталған 
маң ызды қадам болмақ», – дейді 
Мәжіліс депута ты Жарқынбек 
Амантайұлы.

ИГІ ІСТЕР

ІШКІ ІСТЕР
САЛАСЫНДАҒЫ

Еліміздің ішкі істер саласына бір реформа керек екені рас. Бірақ ол өзгерістер 
байыпты болғаны дұрыс. Жеке са ланың өзін алып түбегейлі бетбұрыс жасай 
салу күрделі шаруа. Бұл істе кешенді көзқарас керек. Мәжілістің осы ап тада 
өткен Жалпы отырысында бірінші оқылымда тал қыланған құжаттан осыны 
аңғардық. Ол – «Қазақстан Рес пуб ликасының кейбір заңнамалық актілеріне 
ішкі істер органдарының қызметі саласындағы нормалардың артық (шамадан 
тыс) заңнамалық регламенттелуін болғызбау мәселелері бойынша өзгерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заң жобасы.

Нұрлан ҚОСАЙ

Қазақстанға кіретін шетелдік 
аза маттар саусақ іздерін тапсыруға 
міндеттелмек. Алайда біздің 
заң намада дипломатиялық қызмет 
қызметкерлері мен олардың 
от басы мүшелерін дактилоско пия-
лық тексерістен босату нормасы 
қарастырылмаған.

шілік полиция басқармасын 
қай та құру арқылы олардың база-
сында екі басқарма ашылмақ. 
Олар – Құ қық бұзушылықтардың 
алдын алу басқармасы (16 мың 
қызмет керді қамтитын учаскелік 
полиция инспекторлары, юве-
н алды, таби ғат ты қорғау поли-
ция   сының, қару айналымын 
бақылау, әйелдерді  зорлық-
зомбылықтан қорғау б�л ім  -
шелері) және Қо ғамдық қауіп сіз-
дікті қамта масыз ету басқар масы 

екінші кезекке қойылды. <йткені 
жергілікті атқарушы органдар 
�зіне бағынысты полиция б�лім-
ше лері үшін абаттандыру қағида-
ларын бұзушылықтарды анықтау, 
құрылыс объектілерінен қалдық-
тарды шығару және тағы бас қа-
лары сияқты �зге де міндеттерді 
ай қындай бастады. Сол сияқты 
учаскелік инспектордың алдына 
бірінші кезекте қоғамдық тәртіпті 
сақтау бойынша міндеттер қойыл-
ды, нәтижесінде оның халықпен 
�зара іс-қимыл жасау ж�ніндегі 
негізгі функциялары кенжелеп 
қал ды», – дейді депутат Жарқын-
бек Амантайұлы.

Осылайша, ЖПҚ мәртебесі 
бейіндік заңмен бекітілгендіктен, 
ІІМ-де қандай да бір реформа лар-
ды одан әрі қайта ұйымдастыру 
және жүргізу мүмкін емес боп 
қал ған екен. Ішкі істер органдары-
ның негізгі міндеттерін іске асы-
ру ға бағытталған жалпы Kкімшілік 
полицияның функциялары мен 
�кілеттіктерін сәйкестендіру та-
лабы туындаған. Соған сәйкес, 
2018 жылы ЖПҚ аумақтық Поли-
ция департаменттерінің тиісті 
бас қармалары болып қайта құ-
рыл ған болса, енді осы заң жобасы 
арқылы мүлдем жойылып отыр. 
Құжатта одан да �зге жаңашыл-
дық тар аз емес.

«Жұртшылыққа түсінікті болу 
үшін айта кететін бір жайт бар. Ол 
Үкіметтен келіп түскен ұсыныс 
бой ынша қарасора ш�бін, яки 
каннабис тұқымдас �сімдік түрін 
�ндірістік мақсатта пайдалану 
шкаласын к�теру. Бізде қазір елі-
мізде тетрогидроканнабиол құра-
мы 0,00%-дық, яғни құрамында 
есір ткі мүлдем жоқ қарасораны 
�сіруге және �ндіруге рұқсат 
бер ілген. Оны жіп шығаруға пай-
да  ланады. Ол француздық «Сан-
тик» деген сорт деп естідім. Енді 
одан да күштірек 0,03%-дық түрі 
бар. К�ршілес Ресей, <збекстан 

8 мыңды құрап, функционал мен 
штат санының теңгерімсіздігі 
қалыптасты. ЖПҚ құрылымына 
учаскелік инспекторлар мен 
ол ардың к�мекшілері, патруль-
дік, ювеналды, табиғатты қорғау 
поли  циясы, әйелдерді зорлық-
зом былықтан қорғау б�лімшелері 
біріктірілді. Бұл ретте қоғамдық 
қауіпсіздікке қатысты қыруар жұ-
мысты қажет ететін қару айна-
лым ын бақылау б�лімшелері, 
жол-тех никалық инспекциясы, 
ар на йы мекемелер Kкімшілік 
полиция басқармаларының құры-
лымында қалды. Айталық, ЖПҚ 
қызметкерлері үшін «Ішкі істер 
органдары туралы» заңымен бе-
к і т ілген қоғамдық тәртіпті қам та-
масыз ету, құқықбұзушы лық -
тар дың алдын алу және жол қа-
у іпсіздігін қамтамасыз ету ж�нін-
дегі тікелей міндеттерді орындау 

жоқ», – дейді Мәжіліс депута-
ты.

Оның айтуынша, мұндағы 
жүк  темені азайту мақсатында қол-
даныстағы заңнама аясында тер-
геу изоляторларын да пайдалану 
мүм кіндігі бар. Қазір оқшаула-
ғыш тарға әкімшілік құқықбұзу-
шы лық бо йын ша істі болған аза-
маттарды орналастыру тәжірибесі 
жүргізіліп жатыр екен. Сондай-ақ 
қыркүйек айында KҚБтК-де қа-
был данған нормаға сәйкес, қам-
аққа алуды қоғамдық жұмыс іс-
теуге алмастыру бабы да іске 
қос ыл мақ. Ол да белгілі бір дең-
гейде жүктемені азайтады. Осы-
л айша, заң аясында қабылдау-
б�лу тәртібі реттелуде. Kзірге, бі-
рін ші оқылымда қолдау тауып тұр.

Келесі бір мәселе, Жергілікті 
полиция қызметінің таратылуы-
мен, яки осы ұғымның алынып 
тас талуымен байланысты. ІІМ-
нің ұсынысымен ЖПҚ мен Kкім-

(14 мың қыз меткері бар пат руль-
дік полиция, жол-техни калық 
инспекция б�лімшелері). Kрбір 
қызмет тікелей �з міндет терімен 
айналы са тын болады.

«Бұл әуелде халыққа полиция-
ны жақын ете түсеміз, ішкі істер 
са ласы халыққа жиі-жиі есеп 
беріп тұрады деген ниетпен 2016 
жылы қолға алынған бастама еді. 
Бірақ ол �з-�зін ақтамады. <йт-
кені ЖПҚ бастықтарын тағайын-
дау және қызметтен босату құқы-
ғы әкімдерге берілді де, ол �з 
ке з егінде дара басшылық қағи да-
тын бұзуға және Полиция депар-
та менттері мен Жергілікті поли-
ция қызметі басшылары ара -
сын да ғы келіспеушіліктерге алып 
келді. Бұл ішкі істер органдарын 
басқару жүйесін орталық сыздан-
дыру қаупін туғызды. Мәселен, 
әкімдерге бағынысты ЖПҚ-ның 
штат саны 24 мыңнан асса, Kкім-
шілік полиция басқармаларында 
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БӘСЕКЕ

Айхан ШӘРІП

Қазақстанда ел бұрын білмеген жаңа бизнес пайда болды. Мәнісі мынада: 
жалғыз сиырдан бір жылда ең кемі 100 бұзау алуға болады. Және «қатардағы» 
бұзау емес, шетінен асылтұқымдысы. Бұл әрине, әлдебір сандыраққа ұқсайды. 
Жылына жүз бұзау туса, сиырдан не қалады? «Мың долларыңды бір жылда 
жүз мың долларға айналдырып беремін!» дейтін алаяқтық схемасы емес пе? 
Жоқ, бұл – ғылым! Дамыған елдер бұзау емес, ұрық жасушасын экспорттап, 
байып жатыр. Бір сиырдан жылына оның жүзін алады. 

АСЫЛДАНСА, 
Ауылдықтар асыл малдың – 

сиыры мен бұқасының ұрығын 
қа тар сатып та мол табыс таба 
ала ды. Ол үшін Үкімет рес пуб ли-
ка да қолдан ұрықтандыру шаруа-
шы лығын дамытуға дем мен мән 
беруге тиіс.

Жалпы, Қазақстанда бұл 
маңыз ды сала бұрыннан құрыл-
ған. Асылтұқымды малдан ұрық 
алып, оны к"бейтіп, сақтап, фер-
мер лерге ұсынуға 2 мекеме қызмет 
ете ді. Оның біріншісі – мемле кет-
ке қарасты «Асыл түлік» ак цио нер-
лік қоғамы болса, екіншісі – Тал-
дықорғандағы «Асыл» же   кеменшік 
орталығы. Осыдан 10 жыл бұрын 
«Ақсанат Инжиниринг» атты 
үшін ші орталық та болған-тын. 
Мем лекет тарапынан тиісті қолдау 
таба алмай, қалталы инвестор тар-
та алмай, ақыры жабылып тынды. 

Мәжіліс депутаты, бұған дейін 
Рес публикалық асылтұқымды мал 
шаруашылығы орталығын бас қар-
ған Анас Баққожаевтың айтуын-
ша, бүгінде «Асыл түлік» пен 
«Асыл дың» да жағдайы мәз емес. 
Бірі ешқандай инвестиция бол ма-
ған соң мекемені банкроттыққа 
жет кізбеу үшін әртүрлі сан-са па-
лы ғылыми жобаларға қатысып, 
«"л местің» күнін к"ріп жүр. 
«Асыл» болса, ұрық "ндірісін тоқ-
тат пас үшін "зінің жеке қаража-
ты мен мекемені ұстап тұр. 

Ал "ркениетті әлемде ұрық 
биз несі – ауыл шаруашылығының 
ең бір кірісті әрі келешегінен мол 
үміт күттіретін сегменті саналады. 
Мысалы, қарапайым фермер бір 
сиырдан бір жылда ең к"п дегенде 
2 асылтұқымды бұзау алып, олар-
ды торпаққа не тана-тайыншаға 
дейін "сіріп, әрқайсысын әрі кет-
се 1 мың доллардан сата алады. 

Сонымен бірге асылтұқымды 
1 эм брион 200 доллар ғана тұрады. 
Есесіне, мамандар бір ғана сиыр-
дан сол бір жылда 500-ге дейін 
ана лық ұрық ала алады, егер оның 
30%-ын ұрықтандыра алса, онда 
100-200 эмбрион шығады. Демек, 
қос бұзауды сатудан табатын 2 
мың доллар орнына, бір сиырдың 
ұрық тандырылған эмбрион да ры-
нан 20 000-40 000 долларға дейін 
(21 миллион теңгедей) табыс таба 
алады. 

Бұл фермерге де ыңғайлы. Ол 
асыл тұқымды бұқаны «арендаға» 
алып, табынына түсіргенімен, 
ақы рында сиырының қаншасы 
буаз болатынын, қаншасы қысыр 
қалатынын болжап біле алмайды. 
Экономика мен инвестиция 
тұрғысынан бұл онша тиімді емес, 
тәуекелді тәсіл. 

Ұрықтандырылған эмбрион-
дарды енгізсе, мамандандырылған 
Vytelle компаниясының дере гін-
ше, оның 48-55%-ға дейінгісі ре-
ци пиент сиырдың бойына бұзау 
бо лып бітеді. Бұл жағдайда жүз 
сиыр генетикалық тұрғыдан құн-
ды 50-100 бұзау туады. Сондай-ақ 
1 мың долларға асылтұқымды 
бас    пақты сатып алғаннан оның 
жар ты ақысына дайын эмб рион-
дар ды сатып алған арзандау. 

ЖАҢА БИЗНЕСКЕ ҚАТЫСТЫ 
БЕС ҰСЫНЫС

Ауыл шаруашылығының басқа 
бағыт тарында, тіпті қазаққа жеуге 
болм а йтын шошқа шаруашы лы-
ғында кез келген жаңа технология-
лар ды игеруге қыруар демеуқаржы 
беріледі. Үкімет оларға жеке назар 
аударып, әртүрлі жеңілдіктермен 
жа рылқайды. Ал мал шаруа шы лы-
ғы ның ең перспективалы, қар қын-
ды дамушы индустриясы – ұрық 
"ндірісіне тірек беруден аяқ тар-
тып отыр. «Bз күніңді "зің к"р» 
де ген саясат жоғарғы ғылымға 
құ рыл ған саланы жарға жығады. 

– Министрлік айналдырған 
екі мекемені дамыта алмады. Қол-
дан ұрықтандыру ісі маман да ры-
ның саны жылдан жылға азайып 
ба  ра ды, олар шетелге, Ресейге 
ке   тіп жатыр. Жылдар бойы тір-
нек теп жинақтаған тәжірибе мен 
әлеуетімізден айырылып қалдық. 
Се нат пен Мәжілістен талай рет 
осы мәселені шешу бойынша ұсы-
ныс тар берілді, қоймай-қоймай 
мә селе к"терілді. Оның ішінде 
асыл  тұқымды бұқалардан алы-
натын ұрықтардан тек ұрғашы 
жынысты б"ліп алу технологиясын 
кеңінен зерттеп, ендіру бойынша 
ғы лыми ұсыныстар бар. Бірақ еш-
қай сысы қолға алынып, орын дал-
ған емес, – дейді Анас Ахатұлы. 

Депутат соғыс жүргізген Ре-
сей дің "зі санкция аясында им-
портқа тәуелділіктен кету үшін бір 
жынысты ұрық алу техно ло гия-
сының лицензиясын сатып алып, 
оны толығымен жолға қойғанын 
еске салды.  

«Бізде ше? Бүгінде біздің фер-
мерлер ұрықтың к"п б"лігін шет-
елден әкеледі. Содан жыл сайын 
сыртқа кететін қаржының к"лемі 
10 миллиард теңгеден асып жығы-

ла ды. Себебі «Асыл түлікте» де, 
«Асыл да» да бәсекеге қабілетті бұ-
қалар мен қошқарлар жоқ! Bйт ке-
ні оларды сатып алатын қара жа ты 
жоқ. Осылай жалғаса берсе6 бұл 
екі мекеме де жақын арада жабы-
ла ды», – деді Анас Баққожаев.

Парламент депутаттары, бі-
рін шіден, Ауыл шаруашылығы 
ми нистрлігінен ұрықтандыру са-
ла сын дамытуға арналған жеке 
бағ дарлама қабылдауды сұрады. 
Екін шіден, шетелден әкелетін 
ұрық қа субсидия т"леуді тоқта ту-
ды талап етті. Оның орнына сол 
ұрық ты "з шаруашылықтарымыз, 
ауыл дықтардың "зі "ндіруі керек. 
Мы салы, Америкада әрбір ферма 
асыл тұқымды айғыр, бұқа, қош-
қар ларын «сауып», алғанын грам-
дап сатып, мол пайдаға кенеліп 
отыр.  

Үшіншіден, қолдан ұрық тан-
дыру бойынша мамандардың са-
нын ұлғайту қажет. Олар ауыл дар-
ды, жеке шаруашылықтарды 
ара  лап, «шеберлік сабағын» "ткі-
зіп, елге жаңа бизнестің қыр-сы-
рын үйреткені ж"н. Ауылда қол-
дан ұрықтандыруды игеріп, 
жұ мыс істей алатын жастар к"п. 
Олар ды осы екі орталық арқылы 
оқы ту және дайындау қажет. 

Т"ртіншіден, депутаттар сырт-
тан келетін ұрықтардың сапасы 
зерт ханада тексерілгеннен кейін 
ғана қолданысқа жіберілуге тиіс-
ті гін нықтады. Bйткені шынында 
құ тыда не барын ешкім білмей, 
тек сертификатына сенуге мәж-
бүр. Бесіншіден, «Асыл түлік» АҚ 
мен ғылыми зерттеу институтары 
асыл тұқымды бұқалардан алы на-
тын ұрықтардан ұрғашы жынысты 
ұрықты б"ліп алу технология сы-
ның лицензиясын шетелден алуы 
және оны меңгеруі үшін бюд жет-
тен тиісті қаражат берілгені абзал. 

МИНИСТР 
СОНДА БҮЙ ДЕДІ...

Бір қызығы, ұрықтандыру са-
ла сын дамытуға Саясат Нұрбек те 
жауапты. Бірақ ол шабандық та-
ныт ты. Ғылым және жоғары білім 
ми нистрі тек былтыр, 2024 жылғы 
29 қазандағы №502 бұйрығымен 
ғана «Асыл түлік» АҚ-ын базалық 
қаржыландыру субъектілерінің 
тізбесіне енгізді. 

Осыдан кейін, 2025 жылғы 6 
қаң тарда Ауыл шаруашылығы ми-
нистрлігі Қаржы, Ғылым және 
жо ғары білім министрліктеріне 
«Асыл түлік» АҚ-ын базалық қар-
жы ландыру үшін 2025-2027 жыл-
дары ең құрығанда 134 миллион 
тең ге беруді сұрап, бюджеттік 
"ті нім жолдады. Салыстыра кет-
сек, іргелі-теориялық емес, қол-
данбалы ғылымды қаржыландыру 
2025-2027 жылдары 531,1 мил-
лиард теңгеге дейін ұлғайтылды! 

Оның аясында айналдырған 
134 миллион теңге ұрық тан дыру-
дың жаңа технологияларын ен-
гізу ге, тіпті қолдан ұрықтандыру 
ин дустриясы мен бизнесін да мы-
туға жетпейді. Ауыл шаруашылығы 
министрі Айдарбек Сапаровтың 
ай туынша, бұл ақша «Асыл тү лік-
тің» ғылыми инфрақұры лы мы 
мен мүлкін, оның ішінде ғима рат-
тарын ұстап тұруға, ғалымдардың, 
әкімшілік және қызмет к"рсетуші 
персоналдың еңбекақысын т"леу-
ге ғана жетеді. Бұл азын-аулақ 
қара жат та берілмеген: оны б"лу 
мәселесін 2025 жылғы респуб ли-
ка лық бюджетті қайта қарап, нақ-
тылау кезінде пысықтау жос пар-
ла ныпты.  

Bз кезегінде АШМ басшысы 
про   текционизм саясатын қол да-
нып, шетелдік ұрыққа субсидия 
т"   леуді тоқтатудан бас тартты. 
Се    бебі белгілі – Қазақстанда 
ұрық     тандыру саласы жете дамы-
ма  ған. Ал шетелдік ұрықты ел 
бюд жетінен демеуқаржымен қол-
дау тоқтамаса, отандық ұрық тан-
дыру секторы ары қарай да "р кен-
де мейді. Тығырыққа тірейтін 
«тұйық талған шеңбер» шығады.

– Асылтұқымды мал шаруа-
шы лығын дамытуды, мал шаруа-
шы  лығының "німділігін және 
"нім сапасын арттыруды субси-
дия лау қағидаларына сәйкес, сүтті 
жә не сүтті-етті бағыттағы асыл 
тұ қымды бұқаның ұрығын шетел-
ден сатып алуды субсидиялау қа-
рас тырылған. Сатып алынған бір 
жы нысты дозаға – 10 мың теңге, 
екі жынысты дозаға – 5 мың тең-
ге ден субсидия беріледі, – деді 
Ай дарбек Сапаров.

Оның айтуынша, респуб ли ка-
лық бюджеттен 11 облыстың 65 
тауар лық сүт фермасына кредит 
беру ге 100 миллиард теңге бағыт-
тал ды. Осы 65 ферманы малмен 
қам тамасыз ету үшін 30 мыңға 
жуық асыл тұқымды сиыр сатып 
алу жоспарланыпты. Бұған сиыр-
лар ды қолдан ұрықтандыру тәсі-
лі мен де қол жеткізілмек. 

– Бүгінгі таңда отандық нарық 
жо ғары "німді бұқашықтар мен 
қа шарларға деген қажеттілікті 
"тей алмайды. Сол себепті малды 
қауіпсіз және тиімді к"бейту әдісі 
ретінде сүтті мал шаруашылығында 
қолдан ұрықтандыру кеңінен қол-
да нылады. Ал депутат айтқан 
«Асыл түлік» АҚ-ы мен «Асыл» 
АТО-да бір жынысты дозаны шы-
ғара тын қажетті құрал-жабдықтар 
жоқ. Осыған байланысты шетел-
дерден әкелетін ұрыққа субсидия 

т"леуді тоқтатуды орынсыз санай-
мыз, – деді Ауыл шаруашылығы 
ми нистрі.

Ол егер осы бизнесті игеремін 
де ген жастар, ауылдықтар болса, 
жол ашық деді. «Асылтұқымды 
мал шаруашылығы туралы» заңы-
на сәйкес, аталған қос мекеме 
тех ник-ұрықтандырушы даяр лау ға 
немесе біліктілігін арттыру курс-
тарын ұйымдастыруға құ қылы.

АШМ сырттан келетін ұрық-
тар дың сапасын отандық зерт ха-
наларда тексермей қолданысқа 
жі бермеу туралы депутаттық ұсы-
ныс ты да қабылдамай тастады. 
Заң бойынша елге ұрық импорт-
тап, "ткізуді асылтұқымдық және 
дистрибьюторлық орталықтар 
жү  зеге асырады. Бүгінде рес пуб-
ли ка бойынша 13 асылтұқымдық 
және 50 дистрибьюторлық орта-
лық Асылтұқымды мал шаруа шы-
лығы саласындағы рұқсаттар мен 
хабарламалардың мемлекет-
тік электрондық тізілімінде тір-
келген. 

«Асылтұқымды материал им-
порты "ндіруші елдің уәкiлеттi 
ор ганы берген ветеринариялық 
сер тификат және асылтұқымдық 
куә лiк болған кезде жүзеге асы ры-
лады. Ендеше әкелінген ұрық-
тардың сапасы бойынша мәлі мет-
тер – асылтұқымдық куәлікте, ал 
ветеринариялық талаптар бойын-
ша мәліметтер ветсертификатта 
к"рсетіледі. Шетелдік ұрықтарға 
қол  жетімділікті шектеу Қазақ стан-
дағы малдың генетикалық са па-
сына кері әсерін тигізуі, "нім ділікті 
т"мендетуі және мал ауру ла рының 
артуына әкелуі мүмкін», – деді 
министр А.Сапаров. 

Жалпы, құлық пен қаржы бол-
са, қазақ ауылы ұрықтандыруды 
кең жолға қоя алады. Заң бойынша 
кез келген адам жануарларды қол-
дан ұрықтандыру қызметін бас та-
ғаны туралы уәкілетті органға 
ха барлама жіберсе болды, техник-
ұрықтандырушы кәсібін бастай 
береді. 

Жуырда бір топ қазақстандық 
фер мер Техас штатындағы аме ри-
ка лық Vytelle компаниясының 
осы технологиясымен танысты. 
Фер ма маманы Эдвин Сэмбрэно 
асыл тұқымды сиырдан аналық 
ұрық жасушасын алып, оны асыл-
тұқымды бұқаның ұрығымен 
ұрық тандырып, эмбрион "сірудің 
қа лай жасалатынын, бүкіл био-
логиялық циклін түсіндірді. Ма-
ни пуляциялардың бәрі сол жерде, 
жиынтығы шамамен 50 мың дол-
лар тұратын арнайы жабдықта 
орындалады. 

Бұған дейін әлемдегі фер мер-
лер сиырларға асылтұқымды бұқа-
ның ұрығын енгізу арқылы малды 
асыл дандырумен айналысып 
кел ді. Бірақ бұл жағдайда фермер 
ин декстік бағалауға сәйкес, "зіне 
қа жетті сипаттамаларға сай бұқа 
ұры ғын ғана таңдай алады. Соны-
мен бірге сиырдың сапасы белгісіз 
қалады.

Сондықтан бұл ескі тәсілді 
«эмб  рионалды к"бейту» ығысты-
рып жатыр. Онда сиырдың да, 
бұ  қаның да генетикалық таза лы-
ғы, асыл тегі ескеріледі. Сол 
дайын эмбрион енгізілетін сиыр 
олар дың бұзауын туып беретін 
«суррогат ана лық» қызметін 
атқарады. Мем лекеттен тиісті 
қолдау болса, ғы лым министрлігі 
жүздеген мил лиар дынан қаржы 
б"лсе, бұл тех   нологияны біздің 
ғалымдар да еш қиындықсыз 
игере алар еді.

АРТАДЫ

ТҮЛІК
ТАБЫС
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Қазақстанның 
газ саласы жаңа 
мүмкіндіктермен 
қатар, күрделі сын-
қатерлермен бетпе-
бет келіп отыр. Елдегі 
газдандыру деңгейі 
өсіп жатса да, өңірлер 
арасындағы теңсіздік, 
инфрақұрылымның 
тозуы және ресурстық 
базаның шектеулілігі 
сынды мәселелер әлі 
де өзекті. Геологиялық 
барлау мен өңдеу ісі 
жеткіліксіз болған-
дықтан, ішкі нарықты 
толық қамту қиынға 
соғып отыр. Осы және 
өзге де маңызды 
мәселелер Астанада 
өткен Energy Trends 
форумында 
талқыланды.

КӨГІЛДІР ОТЫН –

Мемлекет басшысы ха лық-
 қа Жолдауында: «Са   ланы 

та бысты дамыту үшін ин вес ти ция-
ның қайтарымын қам   тамасыз 
ете тін пәрменді ынталандыру ша-
ра ларын қысқа мерзімде қабылдау, 
со ның ішінде ақылға сыйымды 
та рифтер мен к$терме бағаларды 
бел гілеу керек. Газ кеніштеріне 
гео логиялық барлау жасау үшін 
жаңа инвестиция тарту тұрғы сы-
нан алғанда бұл шаралар $те 
маңыз ды. )йтпесе, экономиканы 
қа жетті к$лемде газбен қамта ма-
сыз ету мүмкін емес», – деп атап 
$ткен болатын. 

Президент тапсырмасы орын-
ды ескерту. Бұл – тек энергетика 
са ласына ғана емес, жалпы ұлттық 
эко номиканың тұрақтылығы мен 
да муына тікелей қатысты мәселе. 
Газ – $неркәсіп, ауыл шаруашы-
лы ғы, коммуналдық сектор мен 
ха лық тұрмысының негізгі энер-
гия к$зі. Егер ел ішінде газ тап шы-
лы ғы туындаса, бұл біріншіден, 
$н дірістің баяулауына, екіншіден, 
сырттан газ сатып алуға тәуел ді-
лік ке, ал үшіншіден, тарифтердің 
$суі не әкеледі. Мұның бәрі түптеп 
келгенде, халықтың $мір сүру са-
па сына және мемлекеттің эконо-
ми калық егемендігіне әсер етеді.

ГАЗБЕН ҚАМТЫЛҒАН ХАЛЫҚ 
ҚАТАРЫ К�БЕЙДІ

Сондықтан Жолдауда ай-
тыл ған мәселелер нақты 

әре кетке үндейтін саяси сигнал 
деу ге болады. Нәтижесінде, қазір 
Қа зақстандағы газбен қамту дең-
гейі 2022 жылдың басында 53 
пайыз дан 2025 жылға қарай 62,4 
пайыз ға дейін $сті. Тек 2024 жыл-
дың $зінде еліміздің 9 $ңіріндегі 
107 елді мекенге газ тартылды. Бұл 
ша мамен 300 мың адамның үйіне 
жылу барды деген с$з. Сонымен 
қатар Астана, Алматы және Шым-
кент агломерацияларын газдан-
ды ру бойынша да ауқымды жұ-
мыс тар жүргізілді.

Сарапшылардың мәліме тін ше, 
соңғы үш жылда 2 миллионнан 
астам қазақстандық к$мірден бас 
тартып, газға к$шті. Бұл пеш жа ғу-
 мен байланысты қиындықтардан 
арылуға мүмкіндік берді. Елде 
газ  дандыруды кеңейту үшін ау-
қым ды жобалар жүзеге асырылып 
жатыр.

– Бүгінгі таңда еліміздегі газ дан-
дыру деңгейі 62%-ға жетті, бұл – 12 
миллион 600 мыңнан астам адам 
деген с$з. Биыл бұл к$рсеткішті 
одан әрі арттыру жоспарлануда. 
Мем лекет 65 миллиард теңге б$л-
ді – бұл қаражат 7-8 $ңірде жаңа газ 
құбырларын салуға және ха лық тың 
газға қолжетімділігін кеңей туге 
бағытталады, – деді Энер гетика 
вице-министрі )лібек Жамауов.

Сыртқы сын-қатерлерге қара-
мастан, Қазақстан газдың тұрақты 
жет кізілуін қамтамасыз етіп, газ 
жүйе сінің сенімділігін арттыра 
алды. Cйткені Президенттің тап-
сыр масы бойын ша елде геоло гия-
лық барлау жұ мыстары белсенді 
жүргізілуде, алғашқы нәтижелер 
де бар – жаңа газ кен орындары 
та был ды. Бұл жо баларға қазақ-
стан дық және шет елдік инвес тор-
лар қатысуда. Со нымен қатар 
салаға цифрлық тех нологиялар 
мен жасанды ин тел лект енгізілуде, 
бұл газ сала сы ның заманауи, 
технологиялық дең гейге к$теріліп 
келе жатқанын к$р сетеді.

ЭНЕРГЕТИКАЛЫҚ 
ҚАУІПСІЗДІККЕ ҚАДАМ

Сонымен қатар алдағы уа-
қыт та газ саласында ау-

қым  ды $згерістер күтілуде. Мы са-
лы, Қашаған кен орнында газ 
$ң деу зауытының құрылысы кес-
теге сәйкес жүріп жатыр. 2025 жыл 
бұл жобаның жүзеге асырылуын-
да ғы маңызды кезең болмақ. Ал 
фо румда с$з алған Энергетика 
ви це-министрі )лібек Жаңауов  
газ $ңдеу зауыты мен газ құбыр ла-
рын салу елді мекендерді газ дан-
ды румен және мұнай-газ химия-
сын да жаңа $ндірістер құрумен 
қатар жүретінін айтты. Атап айтар 
болсақ, жақында Маңғыстау об-
лы сында құны 1,35 миллиард 
дол лар болатын карбамид зауы ты-
ның құрылысы басталып, жобаға 
ин весторлар тартылған. Бұл жоба 
елдің азық-түлік қауіпсіздігі үшін 
маңызды және ауыл шаруа шы-
лығы үшін азот тыңайтқыштарын 
$н діру к$лемін арттыруға к$ мек-

те седі. Мұндай газ-химиялық жо   -
баларды дамыту – болашағы зор 
ба ғыттардың бірі. Бұл салаға ши-
кі заттан $ңдеуші экономикаға 
к$ шуге мүмкіндік береді.

Қазіргі таңда газ қорының 
шек  теулілігі мен жаңа кен орын-
да   ры ның игерілмеуі саланың да-
муын тежеуде. Егер тиімді тариф-
тік саясат пен к$терме бағалар 
рет телмесе, шетелдік те, отандық 
ин весторлар геологиялық барлау-
ға қаражат құюға құлықсыз бола-
ды. Сондықтан Қасым-Жомарт 
Тоқаев айтқандай, газ саласына 
инвестициялық тартымдылықты 

арттыру – елдің энергетикалық 
қауіп сіздігін қамтамасыз етудің 
басты шарты.

Президенттің газ ресурс та-
рын арттыру ж$ніндегі 

тап сырмасы аясында форумда 
Qazaq Gaz және «ҚазАзот» компа-
ния сы арасында Ақт$бе облы сын-
дағы Солтүстік-2 учаскесі бойын ша 
келісімге қол қойылды. «Қаз Азот» 
гео логиялық барлау кезеңін толық 
қар жыландырады. Бұл – жаңа се-
ріктестерді тартуға және тауарлық 
газ қорын арттыруға бағытталған 
маңызды қадам.

«Қазіргі таңда нарықта қо лай-
лы жағдайлар жасалған. Біздің 
ком пания сияқты инвесторлар газ 
кен орындарын игеруге қаржы 
са лып, $з инвестициялары үшін 
жет кілікті $темақы алуда. Соңғы 
же ті жылда компаниямыз геоло-
гия лық барлауға шамамен 32 мил-
лиард теңге жұмсады және енді 
бұл бағытпен к$бірек отандық 
ком пания айналысатынына қуа-
ныш тымыз», – деді форумда с$з 
ал ған «ҚазАзот» компаниясының 
бас директоры Арман Мәулешев.

Сала жүйелі геологиялық бар-
лау және цифрлық шешімдерді 
ен гізу арқылы дамып келеді. Жаңа 
газ кен орындарында алғашқы газ 
ағындары тіркелді. Жобаларға қа-
зақстандық және шетелдік ин вес-
торлар тартылды. Алдағы басым 
бағыттар – жаңа газ құбырларын, 
$ң деу зауыттарын салу және жа-
сан ды интеллект негізіндегі тех-
но логияларға к$шу.

сұраныстың $суі баға белгілеу жә-
не ресурстарды б$лу саласында 
жаңа шешімдерді талап етеді. 

– Біз Қазақстанда сұраныстың 
бел сенді $суін к$ріп отырмыз жә-
не бұл ретте ішкі ресурсты қам та-
ма сыз етуде біршама шиеленіс бар. 
Бұл әсіресе Cзбекстанда бай қа-
лады, ол 5-6 жыл бұрын $зін-$зі 
қам  тамасыз ете алатын, қазір газ ды 
бел сенді түрде импорттайды, – де-
ді Сергей Агибалов.

Мысалы, Қазақстанда 2030 
жыл ға қарай тауарлық газды тұ-
тыну 44 млрд текше метрге дейін 
$седі, ал оны $ндіру к$лемі 39 млрд 
текше метр болмақ. Cзбек стан да 
бұл к$рсеткіш біршама ар тық. 
К$р ші елде газды тұтыну 2030 
жыл ға қарай 63 млрд текше метр, 
ал $ндіріс 45 млрд текше метр дең-
гейінде қалады. 

Сұраныс күн санапы артып ке-
ле жатқандықтан, сарапшылар ен-
дігі кезекте бағаны да нарыққа сай 
белгілейтін уақыт жетті деген пі кір-
лерін алға тартты. С.Аги ба лов тың 
пікірінше, бүгінде Қазақ стан да 
газ дың бағасы т$мен және бұл жағ-
дай саланың тұрақты да муы на ке-
дергі келтіреді.

– Т$мен баға тамаша секілді 
бо лып к$рінгенімен, іс жүзінде 
бұл саланы дамытуға ұзақмерзімді 
қызығушылық тудырмайды. Тіпті, 
к$п т$леуге дайын тұтынушылар 
да нарықтан қажетті к$лемде газ 
таба алмайтын сәттер туындауы 
мүмкін, – деп түсіндірді ол.

Сарапшы с$зіне сүйенсек, газ 
ба ғасы $зіндік құнынан т$мен 
бол са, ұзақмерзімді перспективада 
инф рақұрылымның нашар лауы-
на, инвесторлардың кетуіне әсер 
етуі мүмкін. Бұл – сала үшін $те 
үл кен тәуекел. Қазір Қазақстанда 
газ бағасы $ңірдегі ең т$мен баға 
деңгейінде қалып отыр. К$птеген 
к$рші елдерде тариф бірнеше есе 
жо ғары, ал табиғи газға бай Ре сей-
дің $зінде баға Қазақстанмен са-
лыстырғанда 1,5 есе жоғары.

Сондай-ақ Сергей Агибалов 
қа зіргі таңда к$птеген 

мем    лекеттердің газ бағасын түп-
кі лікті $німнің құнымен байла-
ныс тыратын тетіктерді қолдана 
бас та ғанын атап $тті. 

Қысқаша айтқанда, бұл – газ 
ба ғасын нақты экономикалық 
$ні м мен байланыстыру арқылы 
бол жамды, тұрақты баға құру те-
тігі. Мұндай әдіс жеткізуші мен 
тұ тынушы арасындағы мүдде те-
пе-теңдігін сақтауға мүмкіндік 
бе реді. Осындай жүйе, әсіресе 
валю та нарығындағы тұрақсыздық 
кезеңінде, алдын ала болжам жа-
сауға, тұрақтылық пен сенім ділік-
ке жол ашады.

«Бұл – қос тараптың да мүд де-
сін ескеретін бірден-бір әдіс. Ол 
ұзақ  мерзімді тұрақтылықты қам та-
масыз етіп, есепке негізделген 
экономикалық жүйені қалыптас ты-
рады. Бұл тәсіл $з тиімділігін та лай 
елдерде дәлелдеп үлгерді», – дейді 
сарапшы Сергей Агибалов.

Ол сонымен қатар Ресей мен 
Cз бекстаннан газ импорттау – бо-
лашағы бар бағыттардың бірі еке-
нін атап $тті. Бұл елдерде газ ба-
ға сы біртіндеп нарықтық деңгейге 
жа қындап келеді, қазіргі таңда 
мың текше метр үшін шамамен 90 
доллар к$лемінде.

«2027 жылдан бастап Еура зия-
лық экономикалық одақ аясында 
бірыңғай газ нарығын іске қосу 
жос парланып отыр. Бұл бастама 
са  ла үшін жаңа серпін беріп, $су дің 
жаңа белесіне жол ашады. Со ны-
мен қатар Ресейде газбен жұ мыс 
іс тейтін электр стансалары қар-
қын ды дамып келеді – бұл ба ғыт та 
да бірлесіп жұмыс істеуге кең мүм-
кін діктер бар», – деп түйін деді ол.

ӨҢІРЛІК ӨҢІРЛІК 
ӨРЛЕУ ӨЗЕГІӨРЛЕУ ӨЗЕГІ

Қазақстан – 66 доллар (толық құнын 56%-ға ғана жабады);

Қырғызстан – 272 доллар (95%);

Армения – 266 доллар (100%);

Беларусь – 216 доллар (29%);

Әзербайжан – 142 доллар (52%);

Өзбекстан – 116 доллар (43%);

Ресей – 93 доллар (80%);

Түрікменстан – 6 доллар (4%).

ТМД ЕЛДЕРІНДЕГІ ГАЗ ҚҰНЫ (1 МЫҢ ТЕКШЕ МЕТР)

Қазақстанда 
2030 жыл ға 

қарай тауарлық газды 
тұ тыну 44 млрд текше 

метрге дейін �седі, 
ал оны �ндіру к�лемі 

39 млрд текше 
метр болмақ.

QazaqGaz ұлттық ком па ния-
сы ның басқарма т$рағасы 

Сан жар Жәркешовтың ай-
туын ша, бүгінде гео ло-

гия лық барлау бойын-
ш а  ж ү й е  л і  ж ұ  м  ы с 
жүргізілуде. 

– Газ $ңдеу және 
газ-химия са ласы 
бойынша Қашаған 
кен ор нында Qazaq-
Gaz екі газ $ңдеу 
зауы   тын іске асы ру-
да. Оның бірі – жы-

лы на 1 мрлд тек ше 
метр газ  $н діретін 

зауыт. Ал жаңа зауыт – 
жы   лына 2,5 млрд текше 

метр газ $ң деуге арнал-
ған, – деді ол.

БАҒАНЫ РЕТТЕУДЕН БАС 
ТАРТУ ҚАЖЕТ

Сонымен қатар жиынға қа-
ты сушылар газ сала сын-

да ғы бағаны мемлекеттік рет теу-
ден бас тартып, нарықтық бағаға 
к$  шу ге шақырды. Argus агентті-
гінің кон  салтинг ж$ніндегі вице-
пре зи денті Сергей Агибаловтың 
ай туын ша, қазір ТМД елдерінің 
бар лығы дерлік бағаны ұстап тұру 
жә не халықты қолдау үшін газ ба-
ғасын реттейді. Қазақстанда және 
Ор талық Азия елдерінде газға ішкі 

ӨҢІРЛІК ӨҢІРЛІК 
ӨРЛЕУ ӨЗЕГІӨРЛЕУ ӨЗЕГІ
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Жұмыстардың күрделі әрі 
жан-жақты талдауды қажет ете-
тінін ес керіп, қазақстандық 4-ші 
ға рыш кердің қай кезде ұша тынын 
нақты айту мүмкін емес. Бұл ба-
ғытта жұмыс жалғасуда. Ғарыш-
керді ғарышқа ұшыру – к�птеген 
қадамдарды қамтитын күрделі 
процесс: оған конкурстық іріктеу-
ден бастап, ғарыш керді дайындау, 
оқыту, ғылыми бағдар ламаны 
әзірлеу, халықаралық се рік тес-
термен келісім дер жүр гізу, қауіп-
сіз дік шаралары және миссияны 
орындау кіреді. Бұл кезең дердің 
әрқайсысы айтар лық тай қар жы-
лық инвес тиция ларды талап етеді. 
Күн тәр тібінде әзірге т�р тінші 
ғарышкерді ұшыру мәсе лесі 
т ұ р ғ а н  ж о қ .  Қ а р  ж ы 
к�лемі бола шақта ғы-
лыми бағ дарламаның 
мақсаты және келісім-
нің шарт тарына сәй кес 
анық талатын бо-
лады. 

–  Ғ а р ы ш т ы 
зерт теу бағдар-

лама  ларына елі міз 
қаншалықты жиі қа-

т ы с у д а ?  « Б ә й  т е  р е к » 
ғарыш тық зы мы ран кешені биыл 
қолданыс қа берілсе, ғарышты зерт-
теуге бір та бан жақындаймыз ба? 

– Иә, бүгінде ғарыш саласын-
дағы мекемелер Жердегі климат-
тық жағдайларды, табиғаттың 
�згеруін, қашық және жақын ға-
рышты зерттеу жұмыстарын жүр-
гізеді. Осы зерттеулерді әрі қарай 
дамыту үшін «Бәйтерек» ғарыш-
тық зымыран кешені отандық 
ғарыш аппараттарын тәуелсіз 
ұшыруға мүмкіндік береді.

�Р ЗЫМЫРАННЫҢ ЕРЕКШЕ 
СТАРТЫ БОЛАДЫ

– Ресей /зінің ғарыш айлағын 
са луда. Ендеше Байқоңырдың ал-
дағы тағдыры не болады? Ғарышқа 
ұшыру алаңдарын басқа серік-
тестерге ұсынамыз ба? �лде /зіміз 
пайдаланамыз ба? 

– Ресейдің ғарыш бағдарлама-
сы бойынша ұшырудың бір б�лігі 
«Восточный» ғарыш айлағынан 
жүзеге асырылады. Оған қара-
мастан Ресей Байқоңыр кешенін 
1994 жылы жасалған шартқа сәй-
кес жалдауда. Сонымен қоса, әр 
зымыранның ерекше старты бола-
тыны айта кеткен ж�н. Нарықта 
бар барлық зымыран дардың 
�здерінің старттары бар.Үлкен 
к�лемде инвестицияларды қажет 
ететіндіктен, жаңа стартты салуды 
ешбір ел қарастырмайды. Басқа 
зымырандарды ұшыру үшін оның 
б�лшектері құлайтын жаңа құлау 
аудандарын ашу қажет. Себебі әр 
зымыранның б�лшектері �зінің 
сипатына байланысты әртүрлі 
уақытта б�лінеді. Қазіргі уақыт та 
нарықта бар компаниялар үшін 
жаңа зымыран кешенін жасау 
қымбатқа түседі.

Зымыран техно логия сы – 
әлем дегі ең қорғалатын техно-
логия лардың бірі. Бірде-бір ком-
пания оларды Қазақстанға әкеле 
алмай ды. Осы уақытқа дейін 
Ресейден басқа �з аумағынан тыс 
жерлерде старт құрудың пре-
цедент тері болған емес екенін айта 
кеткен ж�н. Осы ған қарамастан, 
біз Бай қоңырға инвестиция 
тарту бойын ша жұ мыс-
тарды жүргізіп жатыр-
мыз. Біз әрқашан 
ғарышты бейбіт 

жолмен игеру 
бойынша ын-
тымақ тастық-

қа ашықпыз.
Байқоңыр ға-

рыш айлағын дамы-
ту үшін бү гінгі күні «Бәй-
терек» ғарыш зымыран 
кеше нін құру бойынша 

бірлескен Қазақ стан–Ресей жо-
басы жүзеге асы рылуда.

– KazSat-2 және KazSat-3 те ле-
радио хабарларын тарату, теле-
фония мен интернет қызметі сияқты 
телекоммуникациялық қызметтер 
к/рсетуге арналғанын білеміз. Жал-
пы, отандық спутниктер тағы қан-
дай қыз меттер атқаруда?

– Иә, шынында да, KazSat 
сериялы спутниктердің ресурс-
тарында спутниктік байланыс пен 
ұлттық телерадио хабарларын та-
ра тудың түрлі қызметтері қам тама-
сыз етіледі. Байланыс опера тор-
лары мен мемлекеттік құ          ры            лым   дар 
түпкілікті тұтыну шы ларға түрлі 

ҒАРЫШКЕРДІҢ МАҚСАТЫ – 
ЗЕРТТЕУ МЕН 

ЭКСПЕРИМЕНТ ЖҮРГІЗУ

– Жалпы, қазақтан т/ртінші 
ға рышкер шығуы мүмкін бе? Ға-
рышкерді ұшыру не себепті қымбат? 
Егер т/ртінші ғарышкер ұшса, оған 
қанша қаржы кетеді?

– Ел басшылығының бастама-
сымен және қолдауымен ғарыш-
керлер Тоқтар ;убәкіров (1991), 
Талғат Мұсабаев (1994, 1998 және 
2001 жылдар), Айдын Айымбетов 
(2015) ғарышқа ұшты. Олар «Мир» 
к�пмақсатты орбиталық басқа-
рылатын кешені мен Халықаралық 
ғарыш стансасының бортында 
ғарыштық зерттеулер мен экс-
пери менттердің бес басқарылатын 
бағдарламасына қатысты.

Ғарышкерлерді ұшыру арқылы 
жүзеге асырылған бағдарламалар 
республикада құрылып жатқан 
ғарыш саласының заманауи ғы-
л ы м и - т е х н и к а л ы қ  ә л е уе т і н 
қалып тастыруға зор үлес қосты. 
Нәти же сінде, Қазақстан Жерді 
ға      рыш   тан зерттеудің теориялық 
не гіздері са ласында да, эко но-
миканың әр түрлі салаларында 
ғарыштық ба қы лау техно логия-
ларын тәжірибе де қолдану жа ғы-
нан да әлемнің жетекші елдерінің 
деңгейіне жетті. Бұл ретте ғарышта 
�ткізілген ғы лыми тәжірибелердің 
нәтижелері Жер шарындағы эко-
номикалық дамудың, адамзатқа 
қажетті түрлі игіліктерді жүзеге 
асырудың маңызды тетігі десек те 
болады.

Тағы да бір қазақстандықтың 
ғарышқа ұшуына келетін болсақ, 
ғарышкерді ұшырудың басты 
мақсаты – ғарыштық зерттеулер 
мен эксперименттер жүргізу, ғы-
лымды дамыту. Яғни, ең алдымен 
ғарышта тә жірибелер �ткізу үшін 
ғылыми бағдарлама болуы керек. 
Бұл маңызды ғылыми дайындық 
пен мұқият жоспарлауды қажет 
етеді. Сонымен қатар ғарыштық 
ұшулар қауіпті және күрделі іс-
шара лардың жиынтығы екенін 
ескеру маңызды. Ғылыми бағдар-
ламаны әзірлеу кезінде біз ық-
тимал қауіп тер мен ұшу мәселе-
лерін талдауға және алдын алуға 
баса назар ау дарамыз.

Баубек ОРАЛМАҒАМБЕТОВ, 
Аэроғарыш комитетінің төрағасы:

KAZSAT-2 және KAZSAT-3
СПУТНИКТЕРІ АЛМАСТЫРЫЛАДЫ

телекоммуникация лық қызметтер 
к�рсету, оның ішін де интернет 
желісіне, мо бильді бай ланыс пен 
телерадио хабарларын тарату үшін 
KazSat  ғарыштық байланыс 
жүйесінің қуатын пай даланады.

Қазақстанда KazSat ресурстар 
базасында спутниктік байланыс 
желілерін ұйымдастыру KazSat-2 
ғарыш аппараты пайдалануға 
берілгеннен кейін, 2011 жылдан 
басталды. 

Сол уақытқа дейін отандық 
байланыс операторлары қымбат 
жалға алу шарттарымен және ел ден 
тыс жерлерге қомақты қаржы 
т�леумен шетелдік компа ния-
лардың гео стационарлық спут-
никтерінің ресурс тарын пайда-
ланды. Атап айт сам, Intelsat 
(АҚШ), SES (Еуропа), Eutelsat 
(Еуропа), «Го су дар ствен ное пред-
приятие «Космическая связь» 
(РФ). 2011 жылы шетелдік ком-
паниялар 88 пайызға жуық к�лем-
де қазақстандық спутниктік 
(транс   пондерлік) сыйымдылық 
нары ғының жалпы үлесіне ие бол-
ды. Транспондерлік сыйым ды-
лықты жалға беру бо йынша қыз-
меттер импортының к�лемі 
4,5 млрд теңгеден асты.

Ал KazSat 
пайда лану дың бар-

лық кезеңін де  100 
пайыз спутник тік сыйым-

дылықтың ішкі нары ғындағы 
қазақ стан дық сегменттің үлесін 
қам тамасыз ете отырып, транс-
пон  дерлік сыйымдылықты жалға 
беру бойынша шетелдік қыз-
меттерді отандық қызмет термен 
алмас тыруды қамтамасыз ете 
алды.

Қазіргі таңда KazSat ресурсын 
пайдаланатын Қазақстанның 
спу т никтік байланыс оператор-
лары мен ұйымдарының саны – 
18. Сондай-ақ Otau-TV ұлттық 
теле хабарының 1,5 миллион, 
«Алма Телекоммуникейшнс 
Қазақстан» АҚ ұлттық телехабар 
таратудың 0,6 миллион абоненті 
бар. 176 ауыл дық елді мекен «ци-
фрлық» теңсіз дікті жою ж�ніндегі 
мемле кет тік әлеуметтік жоба 
шеңберінде Ин тернетке қосылған. 
Транс пондер лік сыйымдылық 
қызмет терін ұсы нудан алынған 
табыс – 69,4 млрд теңге. 

KAZEOSAT-1 АРҚЫЛЫ 
ШЕКАРАЛЫҚ АУДАНДАРҒА 

МОНИТОРИНГ ЖҮРГІЗІЛЕДІ

– Азаматтық салада және әс-
кери салада қос мақсатта қатар 
қол данылатын ғарыш бағдарламасы 
бар ма? Алдағы уақытта әскери 
спутниктер бола ма?

– Қазіргі уақытта Қазақстанда 
KazEOSat-1 (жер бетін ғарыштық 

түсіруге арналған) айыру қабілеті 
жоғары Жерді қашықтықтан зонд-
тау ғарыш аппараты пайда-
ланылуда. KazEOSat-1 ғарыштық 
түсірілімдері мемлекеттік орган-
дардың да, күштік ведомство лар-
дың да салалық міндеттерін шешу 
үшін қолданылады. Атап айтсақ, 
трансшекаралық �зендер мен 
гидротехникалық құрылыс тардың 
мониторингі, қоқыс полигон дар-
дың лицензиялық шекараларын 
бақылау, рұқсат етілмеген қалдық-
тар объекті лерінің мониторингі, 
рұқсат етілмеген пайдалы қазба-
ларды �ндіру мониторингі, қала-
лар мен мемлекеттік орман қоры 
аумақ тарында құрылыс мони-
торингі. Сонымен қатар KazEO-
Sat-1 ғарыштық түсірілімдері 
арқылы Қазақстанның шекаралас 
аудан дарындағы жағдайдың жай-
күйіне мониторинг жүргізіліп, 
қорғаныс қабілетін арттыру үшін 
жедел және профилактикалық 
кешендер жүзеге асырылады.

Қазақстанның ғарыш саласын 
дамыту тұжырымдамасына сәйкес 
қазіргі уақытта қолданыстағы 
KazEOSat-1 спутнигін 2028 жылға 
дейін алмастыру үшін KazEOSat-
HR айыру қабілеті жоғары Жерді 
қашықтықтан зондтаудың үш (3) 
спутнигінен тұратын топтаманы 
құру бойынша жобалау алдындағы 
жұмыстар жүргізілуде. 

– Тасқынның алдын алу үшін 
отандық спутниктер қолданыла-
тыны рас па?

– Иә, қолданылады. Тасқын-
ның қауіпті кезеңінде тасқын 
сулардың �ту ауқымын және олар-
дың Қазақстан аумағында түсу 
динамикасын бағалау үшін Tasqyn 
ақпараттық жүйесінде KazEOSat-1 
және KazEOSat-2 Жерді қашық-
тық тан зондтау ғарыштық жүйе-
сінен айыру қабілеті жоғары және 
орташа ғарыштық түсірілім дер 
жарияланады.

Су тасқынын алдын алу шеңбе-
рінде, су деңгейі мен болжамдары 
бойынша «Қазгидромет» РМК-
ның және су қоймаларынан су 
ағызу бойынша «Қазсушар» РМК-
ның болжамды деректеріне сүйене 
отырып, уәкілетті мемлекеттік 
ор гандарға �зен учаскелеріндегі 
ықтимал су басу аймақтары туралы 
ақпаратты жедел ұсыну үшін 
«Tasqyn су тасқынын болжау және 
модельдеу» ақпараттық жүйесі 
әзірленді.

– KazSat-2 және KazSat-3 жұ-
мыс істеп жатқанына да он жылдан 
асты. Спутниктерді алмастыру жос-
пары бар ма?

– Қазақстанның ғарыш сала-
сын дамыту тұжырымдамасына 
сәйкес, 2029 жылы KazSat-3 бай-
ланыс және хабар тарату спутнигін 
KazSat-3R спутнигіне ауыстыру 
жоспарланып отыр.

Қазіргі уақытта ғарыш техни-
касын �ндірушілердің коммер-
циялық ұсыныстарына талдау 
жүр  гізілуде және жобаның қаржы-
лық-экономикалық негіздемесі 
әзір  ленуде. Жалпы, жобаны іске 
асыруды 2026 жылдан бастауды 
жоспарлап отырмыз.

– �ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан
К/ктем ҚАРҚЫН

Ғарыш – әлі де жұмбағы ашылмаған белгісіз әлем. 
Адамзаттың ғарышты игеруге деген ұмтылысы жыл 

өткен сайын артып келеді. Аспан әлемін бағындыру 
жолындағы алғашқы нақты қадам 1957 жылы бас-
талып , «Спутник-1» жер серігі ұшырылды . Қазір 
ғарыш зерттеулері түрлі бағытта дамып жатыр. 
Халықаралық ғарыш станcасында ғалымдар ғарыштың 
адам ағзасына әсерін, өсімдіктердің өсуін зерт-
теп, Ай мен Марсты игеруді белсенді қолға алған. 
Қазақстанның ғарыш саласындағы жаңалықтары мен 
ізденістерін Аэроғарыш комитетінің төрағасы Баубек 
Оралмағамбетовтен сұрадық. 

БІЗДІҢ СҰХБАТ
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ЗЕРДЕ

Мемлекет басшысының тапсырмасымен отандық 
жоғары оқу орындары ғылымды дамытудың жаңа 
кезеңіне аяқ басып, зерттеу әлеуетін күшейтуге 
ден қоюда. Ғылым мен технологияны ұштастырған 
бастамалар қоғамдағы әлеуметтік, экологиялық 
және технологиялық өзекті мәселелерді шешуге 
бағытталып отыр.

ИНКЛЮЗИЯҒА – 
ИННОВАЦИЯЛЫҚ ҚАДАМ

Сондай жобалардың бірқа-
тары Amanzholov Univer-

sity жанындағы Shygys Bastau 
технопаркінде жүзеге асырылуда. 
Технопарк қабырға сын дағы грант 
жеңіп алған жо балар дың бірі – 
ерекше бі лім беру қа жет тіліктері 
бар ба лаларды пси хо логиялық-пе-
да го гикалық даяр лау, оңалту жә не 
әдістемелік-техно ло гия  лық сүйе-
мелдеу бойынша құ зы  реттілік 
орталығы. Жоба ая сын да психолог-
дефектолог ма    мандарына арналған 
кәсіби үс телдер, тірек-қи мыл ап-
па ра ты бұзылған ба ла ларға арнал-
ған вертикализаторлар, парталар, 
сон дай-ақ реабили та ция лық және 
дамытуға бағыт тал ған тех никалық 
құралдар жасалуда. Қа  зір осы жоба 
барысында 5 пай далы модельге 
патент және 12 оқу-әдістемелік 
құрал ға, ин терактивті тренажер-
лар ға, аль бомдарға, бағдарла ма-
ларға ав тор лық куәлік алынған.

– Ерекше *німдеріміздің бі рі – 
сал ауруына шалдыққан ба    лаларға 
арнап жасаған вер ти ка лизаторлар 
(отырып-тұруға ар налған арба). 
Бұл құрылғы ба ланы отыру, жату, 
тік тұру не месе еңкею жағдайында 
дұ рыс орналастыруға мүмкіндік 
бе реді. Оның барлық б*лшегі рет-
те ліп, баланың бойы мен де не 
*л шеміне сәйкес оңай бейім деледі. 
Ба ла *скен сайын аяқ тірегі мен 
ар қалығын үлкен *лшемге ауыс-
тырса жеткілікті, жаңа дан арба 
са тып алудың қа жеті жоқ. Құрыл-
ғының жаңа   шылдығы – оның 
авто мат тандырылған верти ка ли за-
ция лау және арқалықты ең кей ту 
ме ханизмдерімен жаб  дық талуында. 
Бұл функциялар пу льт арқылы 
басқарылады және пе дагог не қам-
қоршының жұ мы сын едәуір 
жеңіл детеді. Шет елдік балама лар-
мен салыс тыр ғанда, бұл *нім 4-5 

есе ар зан, – дейді жоба жетекшісі 
До сым Ерболатұлы.

Бастапқы кезеңде *німнің бар-
лық үлгілері Dana bala үздік сіз 
жә не инклюзивті білім беру орта-
лы ғы мен церебралды сал ауруына 
шал дыққан балаларды оңалтуға 
ар налған Demeu қолдау орталы ғы-
ның базасында сынақтан *ткен.

Біздің назарымызды аудар ған 
тағы бір дүние – сенсорлық мо-
ноб локпен жабдықталған, ең кейе-
тін үстелі, жарық шамы мен ло го-
педиялық айнасы бар заманауи 
к*пфункциялы ке шен болды. 
Оның биіктігі мен орналасуы ба-
ланың бойына қарай автоматты 
түр де реттеледі. Оның тағы бір бас-

ты артық шы лы ғы – қазақ тілін де-
гі логопе дия лық түзетуге арнал ған 
автор лық әдістемелер мен жат  -
тығулар. Елі мізде баламасы жоқ 
бұл ин те рак тивті үстел дефек то-
логтар мен логопед мамандар үшін 
ар найы әзірленген. Оның құра мы-
на сен сорлы моноблок, ин те рак-
тивті панель, кәсіби ло    гопе дия лық 
айна, логопедиялық кар то ч  калар 
мен әдістемелік ма    те риалдар 
кіреді. Атап айт қан да, ды быс тарды 
автоматтандыру мен қа ра пайым 
математикалық түсі нік терді қа-
лып тастыруға арналған 100-ден 
а стам тапсырма қамтыл ған.

– Бұл құрылғыны ондаған 
жыл   ғы жұмыстың нәтижесі деп 
ай туға болады. Оқу-әдістемелік 
құ рал фонематикалық қабылдау, 
к*ру және вербалды жад, с*здік-
ло гикалық ойлау, дыбысты дұрыс 
айту, екпін қою секілді мәсе ле лерді 
шешуге к*мектеседі. Құрыл   ғыны 
жасау үшін арнайы пе дагог, де фек-
толог, педагог, пси холог, ІТ ма ма-
ны, физик, тех нологтар тізе қосып 
жұ мыс істе ді. Қазір бұл үстел мек-
теп ке дейінгі ұйымдарда, түзету 
ба  ла бақшаларында, оңалту орта-

гілерде қол    данылатын материалдар 
ха лық аралық сапа және қауіпсіздік 
стандарттарына толық сәйкес ке-
леді, – дейді Тілек Қуаныш беков.

АПАТТЫҢ АЛДЫН АЛАР 
«АҚЫЛДЫ» ЖҮЙЕ

Технопарк ғалымдары қол 
жеткізген тағы бір тама ша 

же тістік – қашықтан зондтау де-
рек терін, географиялық-ақ парат-
тық жүйе технологияларын және 
машиналық оқытуды пай да лану 
не гізінде Шығыс Қазақ стан облы-
сын да су тас қынын болжау жүйесін 
әзірлеу жобасы. Технопарк же-
текшісінің орынбасары Алмас бек 
Мәуліттің айтуынша, бұл жоба үш 
ғылыми мәселені шешеді.

– Біріншіден, бұл жоба же рүс-
ті бақылауларын, аэро фо то тү сірі-
лімдерді және спутниктік қа шық-
тан зондтауды пайдалана отырып, 
*зен бассейндеріндегі қар қорын 
ба ғалайды. Екіншіден, гид ро ме-
теорологиялық, то пог ра фиялық 
жә не антропогендік про цестерді 
ес кере отырып, к*к тем гі қар еру 
ке зінде су басуға бейім аудандарды 
зерт тейді. Үшін шіден, климаттың, 
эко ло гия лық жағдайлардың және 
Жер ді пай даланудың әртүрлі сце-
нарийі ке зінде су режимінің *з-
геруін мо дель деп, болжайды, – 
дейді Алмасбек Мәуліт. 

Бұл жобада су тасқыны қау-
пін бағалау және бол жау 

үшін әртүрлі ғылыми тәсіл қол да-
нылады. Ол үшін ұзақмер зім ді ауа 
райы, *зен суы және жер бедері 
ту ралы мәліметтер, сондай-ақ 
жер ді қашықтан зонд тау мен ұш-
қышсыз ұшу ап па рат тары арқылы 
алынған деректер пай даланылады. 
Сонымен қатар ай мақтың даму жос-
парлары да зерт теуге енгізіледі – бұл 
су тас қыны қаупі бар аумақтарды 
анық  тау ға к*мектеседі.

Айтпақшы, былтыр осы жоба 
ая  сында Батыс Алтай мем ле кет тік 
та биғи қорығы аумағында ор на-
ласқан Қара оба *зеніне жә не Ог-
нев ка ауылы аумағында ор на лас қан 
Тайынты *зеніне OTT Hydromet 
ком паниясының гид ропостттары 
қойы лып, бү гін де олар жұмыс істеп 
тұр. Сондай-ақ Батыс Алтай мем ле-
кеттік та биғи қорығы аумағында 
ор  на ласқан Линейский асуында 
және Самар ауданында орналасқан 
Ұмыш асуында Vaisala компания сы-
ның метеостансасы қойылып, *л-
шеу жұмыстарын жүргізіп жатыр.

Ал биыл ақпан-наурыз ай ла-
рында Amanzholov University ға-
лым дары ресейлік әріп тес тері мен 
бірге Шығыс Қазақстан об лысы 
ау мағында орналасқан Сауыр-Тар-
бағатай таулары, Қал ба тау ла ры-
ның, Қара оба және Ақ оба *зен-
де рінің сағаларында қар дың 
қа   лыңдығын *лшеу, ыл ғал к*лемін 
есеп теу жұмыстарын атқар ды. 
Алын ған мәліметтерді то погра-
фия лық және топырақ, *сімдік 
ерек шеліктерімен бай ла ныстыра 
оты рып, ғылыми не гіз дегі тұжы-
рым дамалар жасауға қол дануға 
болады. 

Бүгінде Shygys Bastau ғы-
лыми орталығы Үндістан, 

Ма лайзия, Түркия, Қытай ел де рі-
нің серіктес жоғары оқу орын да ры 
мен компанияларымен ты ғыз жұ-
мыс істеп жатыр. Серік тес уни вер-
с итеттердің үздік тә жірибелерін 
зерт теу аясында олар бірлескен 
ғы лыми кол ла борациялар әзірлеп, 
Ғы лым жә не жоғары білім ми-
нист р лігінің ғылыми гранттарына 
*ті німдер беру ге мүмкіндік алуда.

Астана – �скемен – Астана

СТАРТАПТАР
СЕРПІНДІ

МЕКЕНІ

САПАЛЫ СҮЗГІ – 
САУ АҒЗАНЫҢ КЕПІЛІ

Технопарк қабырғасында 
коммерцияландырылып 

жат  қан тағы бір маңызды жо-
ба – су к*здерін тазартуға ар нал ған 
композициялық сүзгі ма те риал-
дарын *ндіру технологиясы. Жоба 
жетекшісі, университеттің аға ғы-
лыми қызметкері Тілек Қуа ныш-
беков тің айтуынша, бұл техно ло-
гия экологиялық жағы нан пайдалы 
болуымен қатар, ком мерциялық 
тұр  ғыда да тиім ді, себебі ол им-
порт тық шикі зат қа тәуелді емес, 
қымбат жоғары тех нологиялық 
жаб дықтарды, реа генттерді және 
күр делі *н ді рістік тізбектерді қа-
жет етпейді, ша ғын үлгілерде оңай 
іске асы рылады.

– Жобаның экономикалық 
пай  дасы орасан зор. Біріншіден, 
ол ауызсу сатып алу шығындарын 
азайтады, бұл, әсіресе б*тел кеде гі 
немесе тасымалданатын суы қым-
бат *ңірлерде *зекті. Екін ші ден, 
тұр мыстық техника мен ин же-
нерлік жүйелерді күтіп ұс тау шы-
ғындарын т*мендетеді: сүзгілер 
құ рал-жабдықты әк, кор розия 
жә не бітелуден қорғап, олардың 
қыз мет ету мерзімін ұзар тады. 
Үшін шіден, меди ци на лық шығын-
дар ды үнемдейді, яғ ни таза су са-
пасыз судан туын дайтын аурулар-
дың алдын алады. Т*р тіншіден, 
нысандардың ин вес тициялық 
тар    тымдылығын арт тырады: сүз-
гілеу жүйелері тұр ғын үйлердің, 
кә сіпо рын дар дың және агроны сан-
дардың құ нын жоғарылатады, – 
дейді жоба же текшісі Тілек Қуа-
ныш беков.

Жаңа технология дағ да рыс 
жағ  дайында да тиім ді бол мақ. Атап 
айтсақ, т* тен ше жағдай лар да (та-
биғи апат тар, су құбырларын дағы 
апаттар, лас тану) қауіпсіз суға қол-
же тім ді лікті қамтамасыз етеді, 
ор  та лық тандырылған сумен жаб-
дық тау бұзылғанда аурулардың 
та     ралуына жол бермейді, жер гі лік-
ті тазарту жүйелері елді ме кен дер 
мен мекемелерді сыртқы инф ра-
құрылымға тәуелділіктен бо са та-
ды. Сондай-ақ қоршаған ортаны 
қор ғауда да пайдасы біршама. 

Ботагөз 
МАРАТҚЫЗЫ

лық тарында және түзету каби нет-
те рінде сынақтан *тті, – дейді 
ло      гопед-дефектолог, психология 
жә не коррекциялық педагогика 
ка федрасының сениор-лекторы, 
дефектология магистрі Рауан Бай-
чинов.

Орталық жетекшісі Алима Iлі-
пованың айтуынша, елімізде 200 
мың нан астам бала инклю зивті 
білім беруді қажет етеді, ал Шығыс 
Қа зақстан об лысы бойын ша бұл 
к*р сеткіш 11 мың нан асады. Ға-
лым дар бұл мә се лені зерттеп, тал-
дай оты рып, жаңа әрі тиімді ше-
шім дерге қол жеткізіп отыр.

– Бұл сүзгілерге арзан әрі қол-
  жетімді шикізат – КМЦ био по -
лимері, шунгит, активтелген к* мір 
және графит пай да ла ны лады. Бұл 
материалдардың ад сор бциялық 
қабілеті жоғары, ио н алмасу және 
нанофильтрация қасиеттері бар, 
нәтижесінде су ең жоғары деңгейде 
та зартылады. Біздің сүзгілер зиян-
ды қос па лар дың 99,9%-на дейін, 
соның ішін де бактериялар, вирус-
тар және ауыр металдарды ұстап 
қа лады. Ойластырылған құрылы-
мы суды үнемдеуге және карт-
ридж    дердің қызмет ету мерзімін 
ұзар туға мүм  кіндік береді. Сүз-

Құрыл   ғыны жасау 
үшін арнайы пе дагог, 
де фек толог, педагог, 
пси холог, ІТ ма ма ны, 
физик, тех нологтар 
тізе қосып жұ мыс 
істе ді. 
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Жамбыл облыстық Поли-
ц ия  департаменті берген ақпа-
рат қа сүйенсек, �ңірде мек-
 теп  ішілік есепке қойылған 
оқу шылардың саны 2023 
жылы 395 баланы құраса, 2024 
жылы 490 балаға артқан екен. 
Ал биыл есепте тұрған бала-
лар  дың саны 587-ге жеткен. 

Аудандар бойынша былтыр 
Байзақ ауданында кәмелетке 
толмағандар арасында 5 қыл-
мыс жасалса, Жамбыл аудан ын-
 да 7 оқушы полиция б�лім і-
нің, 14 оқушы мептепішілік 
есепк е алынған. Сол секілді 
Жуалы ауданында колледж 
студенттері арасында 3 қыл-
мыс, ал Қордайда 2 қылмыс-
тық оқиға тіркелген. Жоғары-
да аталған аудандар жас �с-
 пір ім дер арасындағы қылмыс 
пен есепке алынған оқушылар 
саны бойынша к�ш бастап 
тұр. Бұл – әрине, санаға сал-
мақ салатын статистика. 

Салаға жауапты министр-
лік бекіткен қаулыға сәйкес, 
мектеп психологтеріне орта 
есеппен 300 баладан болуы 

тиіс екен. Ал облыстық Білім 
басқармасы басшының орын-
басары Ләззат Қызыл құло-
ваның айтуынша, �ңірде бұл 
стандарттың межесі 3-4 есеге 
арт қан. Яғни, аймақта бір 
мек теп психологіне 1 000-
2 000 оқушыдан келуде. Осы-
лай ша, жүктеменің к�птігінен 
және артылған жауапкер ші-
ліктің ауырлығынан мамандар 
бүгінде білім ошақтарына 
тұр ақ тамауда. Сондықтан 
білім саласының мамандары 
мәселеге басқа қырынан қарау 
керек екенін айтады. 

– Облыста психолог ма-
ман дар тапшылығы бар екені 
жасырын емес. Оның бірінші 
себебі – мектеп жасындағы 
бала лар арасындағы қылмыс 
үшін оқиғаның қайда бол-
ғаны на қарамастан, дәл осы 
мамандық иесінің жауапқа 
тартылуы болып отыр. Бүгінде 
жүргізілген зерделеу нәтиже-
леріне назар аударсақ, кәме-
лет ке толмағандар арасындағы 
қылмыстың 80 пайызы мек-
теп тен тыс уақытта орын ал-
ған. Демек, бұл тұрғыда бі-
р інші кезекте ата-ана жау ап-
 кершілігін күшейту керек, – 
дейді Ләззат :білдақызы.

Кез келген маманның жұ-
мыс орнында нәтижелі жұмыс 
істеуі үшін бірінші кезекте 
жай лы орта мен жалақы мә-
селесі реттелуі керектігі айт-
паса да түсінікті. Психолог 
ма мандардың білім ошақ-
тарында тұрақтамауының бір 
ұшы да осыған тіреліп отыр. 
Мәселен, бүгінде мектептегі 
пси хологтердің жалақысы 
мұғалімдерден, ал оларды қа-
дағалайтын облыстық Пси-
хологиялық орталық маман-
дарының айлығы мектеп 
пси хологтерінен де т�мен 
дең гейде. 

– =ңірде соңғы уақыттарда 
болған қылмыстық жағдай-
ларға байланысты бүгінде 
орталық тарапынан мектеп 

психологтеріне аутодес-
труктивті (зиян келтіруге ба-
ғыт талған) мінез-құлықтың 
а л дын алу бағытына басымдық 
беру жүктеліп отыр. Алайда 
педагог-психологтерге қа-
жетті жағдайдың жасалмауы-
нан маман тапшылығы туын-
дауда. Зерделеу жұ мыс тары-
ның нәтижесінде мектептегі 
психолог мамандардың 90 
пайы зы �з қызметінен б�лек 
жұмыстарды да атқаратын-
дығы анықталып отыр. Бұл 
ме желенген міндеттің �з дең-
гейінде орындалмауына әсе-
р ін тигізетіні анық. Жалпы, 
тек мектептегі психологтердің 
ғана емес, �зге саладағы атал-
ған мамандық иелерінің жай-
күйі – осы. =ңірдегі педагог-
психологтерге жетекшілік 
ететін облыстық Психо ло-
гиялық орталық мамандары-
ның жалақысы мектептегі 
әр іп тестерінен де т�мен. Сон-
дықтан орталықтағы 48 ма-
ман ды 1,5 м�лшерлемедегі 
айлық жалақымен қамтамасыз 
етіп, әзер ұстап отырмыз, – 
дейді орталық директоры 
Ришат Райф.

Сондай-ақ Ришат Еркін-
ұлы биылдан бастап аталған 
ма м андықтың магистрант-
тары на т�лемақыны алып 
тас тау да �з деңгейінде бола-
шақ маман иелерін дайындауға 
кері әсер етпей қоймайтын-
дығын айтады.

Ал Адам құқықтары ж�нін-
дегі уәкілдің облыс бойынша 
�кілі Еркін Қуанышев болса, 
маман тапшылығын �ңірдегі 
жоғары оқу орындарымен �з-
ара байланыс орнату арқылы 
жолға қоюға болатындығын 
алға тартады. 

– Тергеу изоляторларында 
бол ғанымызда кәмелет жасы на 
толмағандардың басым к�п-
шілігі іс-әрекеттері үшін қыл-
мыстық жауапкершілік қарас-
тырылатынын білмеген. Демек, 
бұл ретте түсіндіру жұ мыстары 
�з деңгейінде жүргіз ілмеген. Ал 
маман тапшылы ғы на келетін 
болсақ, бұл мә  се лені �ңірдегі 
білім бағдар ламасы бар қос 
бірдей жоғары оқу орнымен 
бірлесе шешу керек деп ойлай-
мын. Жылына кемінде бұл 
білім ордаларын 50-ге жуық 
студент тәмамдап шығады, – 
дейді Еркін Қуанышев.

Байқап тұрсақ, психолог 
мамандардың тапшылығы 
мен мамандардың салада тұр-
ақ тамауы бірнеше факторға 
келіп тірелуде. Ал психолог 
мамандардың �здері шын 
мәнінде жалақыларының аз 
екенін айтады. Сондай-ақ бір 
психолог маманға 1 000-2 000 
баламен жұмыс істеу – қиын-
ның қиыны. Бұдан б�лек, 
мектеп директорлары оқу 
орнының беделі үшін жас�с-
пірімдер арасындағы к�птеген 
заңбұзушылықтарды жасыра-
тын к�рінеді. Ал бұл әрекеттері 
әш кере болып жатса, онда 
оған мектеп психологтері кін-
әлі болып шығуда. Осылайша, 
«бастан құлақ садаға» деген 
мектеп басшылары сала ма-
мандарын қолдан сүріндіруде. 

:рине, мұндай жағдайда 
жұмыс істеу мүмкін емес екені 
айт паса да түсінікті. Алайда 
психолог мамандар бұл мә-
селені к�терейін десе, жұмыс-
тан айырылып қаламын деп те 
қорқады. Сондықтан білім 
са ласында қызметте жүрген 
пси хологтер жұмған аузын 
аш пай, «шыда жаным, шыда-
мен» күнелтуде. 

Ел ертеңі саналған бала-
лары мыздың келешегін ойла-
сақ, бұл мәселеге бейжай қа-
рауға болмайды. Психолог 
ма ман дардың жағдайын жақ-
сартып, �з алдына мәртебе 
бер ген де ж�н секілді. Сол 
кез де оларды мектеп басшы-
лы ғы да басына алмайды, 
ж�н сіз ешкім кінә да артпай-
ды. Ал одан ұтпасақ, ұтылма-
сы мыз анық.

ПСИХОЛОГ ҚАЖЕТ
ПСИХОЛОГКЕ
Салада неге маман тұрақтамайды?

Бүгінде жасөспірімдер арасында қылмыс көбейгені жасырын емес. 
Бір-біріне әлімжеттік көрсету, ұрып-соғу, суық қарумен қорқытып 

бопсалауға елдің еті үйрене бастаған секілді. Мұндайда енді қайтпек 
керек? Мектеп ата-ананы, ал ата-ана мектеп әкімшілігін кінәлағаннан 
мә селе шешіле ме? Бұл тұста таяқтың бір ұшы мектеп психологтерінің 
жұмысының әлсіздігіне келіп тірелетені анық. Алайда аталған сала ма-
мандары білім ошақтарында тапшы болып, өздері қолдауға мұқтаж болып 
отырса қайтеміз?

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Мектептегі пси хологтердің 
жалақысы мұғалімдерден, 
ал оларды қа дағалайтын 
облыстық Пси хологиялық 
орталық маман дарының 
айлығы мектеп пси хо лог-
терінен де төмен.

МӘСЕЛЕ
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лығының азаюы камбаланың қалыпты 
жағдайда �сіп жетілуіне кері әсерін 
тигізгенін мамандар жоққа шығармайды. 
Яғни, теңіз суының тұшытылуы ондағы 
камбаланы азығынан айырып, жаппай 
жойылуына әкеп соқтырған к�рінеді. 

Қазір 30 жылға жуық уақыт бұрын 
қолға алып, елдің ырысын тасытқан 
бірегей жобаның келмеске кеткенін 
тұрғылықты халық түсініп жүр. Бүгінде 
бір кездері теңізден �згеше әдіспен ау-
ланған ерекше балықтың сирек те болса 
ауға ілікпейтінін айтып, налиды. 

Осы орайда Арал айдынындағы 
балық шаруашылығының бүгінгі ахуалын 
жергілікті әкімдіктен де сұрап к�рдік. 

«Қазір Кіші Арал теңізінде балықтың 
19 түрі мекендейді. Соның ішінде су 
маржанының 16 түрі ауланады. Нақты 
кезеңде Арал ауданында жылдық қуат-
тылығы 23 900 мың тоннадан астам 9 
балық �ңдеу зауыттары жұмыс істейді. 
Сондай-ақ аудан бойынша балық �ңдеу 
саласында 31 балықшылар бригадасы 
болса, оларда 1 426 адам жұмыс атқарады. 
Сол сияқты 713 �здігінен жүретін флот, 
15 �здігінен жүрмейтін флот, 6 дана үлкен 
кеме, 3 дана шағын кеме және 9 905 
құрма ау, 24 жылым, 38 кермеше ау бар. 
Жыл сайын ауданда балық аулау кезеңі 
ағымдағы жылдың 1 шілдесінен келесі 
жылдың 1 шілдесіне дейін есепке алы-
нады. Соның негізінде 2024 жылдан 2025 
жыл аралығында Кіші Арал теңізінен 
ауланатын балық к�лемі 6 362 тонна бо-
лып бекітіліп отыр», – дейді Арал ау дан-
дық ауыл шаруашылығы б�лімінің жаз-
баша жауабында.

Осылайша, құзырлы б�лім тарапынан 
ауданда балық шаруашылығының �ркен 
жайып тұрғанын жеткізді. Ал аралдық 
балықшылар болса бір кездері елдің бе-
рекесін тасытқан теңіздегі су маржаны-
ның бұрынғыдай күйі жоқ екенін айтып, 
ашынып жүр. Соның салдарынан �ңірде 
байырғы кәсібінен қол үзіп, үйінен жы-
рақта жұмыс іздеп, сенделіп жүрген жас-
тардың қарасы қалыңдап барады екен. 

Соған орай, камбаласын сағынған 
халық Арал айдынында балық шаруа-
шылығын дамыту жұмыстарын әлі де 
жетілдіру қажет деп есептейді. Шынында 
да, 30 жылға жуық уақыт бұрын дания-
лық тар қолға алған баянды бастама 
секілді дәл қазір Арал теңізіндегі су 
маржанын молайтуға негіз болатын 
�міршең жобаның қажеттігі �здігінен 
сезіліп тұр. 

жатты. ;з кезегінде даниялықтар Сыр 
еліне таңсық балық түрін аулауға қажетті 
ау-құралдарымен де қамтамасыз етіпті. 
Сол кезеңді к�збен к�ргендер дания лық-
тар демеген жобаның жүзеге асырылған 
сәтін дәл бүгінгідей еске алады. 

«Сол кезеңде камбала балығы Сыр 
жұртшылығына ғана емес, республика 
к�леміне де таңсық болды. Мұхиттан 

жеткен су маржанын аулау тәсілі алға-
шында балықшыларға оңай соқпады. 
Бірақ бертін келе жергілікті балықшылар 
камбаланы аулаудың қыр-сырын жетік 
меңгеріп алды. Тіпті, атакәсібімен қайта 
қауышқан халық мұхит маржанынан 
әжептәуір табыс та тапты. Күнделікті 
нәпақасын айырып, тұрмыстары түзелді. 
Сол уақытта ауданда ондаған балық 
�ңдеу зауыты қайта ашыла бастады. 
Соның ішінде «Камбала балық балық-
шылар �ндірістік орталығы» іске қосы-
лып, қарқынды жұмыс істеді. Мұндай 
зауыттардың бірлі-жарымы әлі күнге 
дейін жұмысын жалғастырып келеді», – 
деп Үсен Бисенбай ақсақал сол уақытты 
сағынышпен еске алады. 

Ол кезде даниялықтар мұхиттың мар-
жанын Ресейдің Азов теңізінен жет кіз-
генін де айта кеткен абзал. Тұзды суды 
мекендейтін санаулы балықтардың бірі 
болып есептелетін камбала жергілікті 
табиғатқа тез бейімделіп, жылдам к�-
бейгенін де балықшылар тілге тиек етеді. 
Тіпті, �ңірде балық шаруашылығын да-
мыту мақсатында даниялықтар Арал 
балықшыларына 1 млн АҚШ долларына 
жуық қаражат б�ліп, ау-құралдармен 
қамтамасыз етуге мұрындық болғаны да 
айтылып жүр. 

Алайда Арал халқының қуанышы 
к�пке созылмады. «Саратс» жобасына 
қан жүгіріп, Кіші Аралды сақтап қалу 
бастамасы қарқын алғаннан бастап кам-
бала тұқымы сирей бастаған. Нақтысын 
айтқанда, Аралға Сырдариядан тұщы 
судың құйылуы артып, теңіздің тұзды-

қашқан Арал теңізінің ахуалы әлемді 
алаң дататын жағдайға жетті. Аралды құт-
қарудың тетіктері қарастырыла бастады. 

Соның негізінде 1996 жылы «Катте-
гаттан Арал теңізіне дейін» деген атаумен 
халықаралық дат-қазақ біріккен жобасы 
қолға алынды. Баянды бастама, әсіресе 
байырғы атакәсібінен қол үзген балықшы 
қауымды қуантты. ;йткені жоба аясында 

даниялықтар тұзды суға айналған Арал 
айдынына мұхиттың ащы суын мекен-
дейтін Камбала балығын жіберіп, теңіз 
тіршілік қайта жандандыруды к�здеген 
еді. 

Сол кездері теңіздің екінші тынысына 
дем берген бастама к�пті қуантқанымен, 
алғашында мұхиттың беймәлім тіршілік 
иесіне жергілікті жұртшылық таңырқай 
қарады. 

Bп дегеннен аралдық балықшылар 
бұл балық түрін аулаудың қыр-сырын 
жетік білмеді. Десек те, бұрынғы кәсіп-
терімен қайта қауышқанына қуанып 

Балық демекші, осыдан 50-60 жыл 
бұрын Арал айдынынан су маржанын 
сүзіп отырған жамағаттың жағдайы к�ш 
ілгері болатын. Дерекке сәйкес, сол 
заманда Арал жағасында 2 комбинат, 10 
балық зауыт және 70-ке жуық балық 
қабылдау бекеті болғанын к�зк�ргендер 
айтып жүр. Ол уақытта теңізден 30-дан 
аса балық түрі ауланған деседі. Оның 
ішінде алтынға бергісіз бекіре тұқымы, 
Қызыл кітапқа енген қаяз, кішігірім 
жайындар да теңіз толқынымен таласып, 
ойнақ салған к�рінеді. Тіпті, ақбалық, 
сазан, м�ңке сияқты балықтармен қатар, 
тісті тұқымының экспорты да Еуропаға 
жол ашқан екен. Осы орайда бір кездері 
Лениннің хатына орай Еділ бойы хал-
қына к�мекке ұмтылған балықшылардың 
ерен еңбегі ерекше атап �туге тұрарлық. 
Нақты айтқанда, сол хаттың негізінде 
к�мекке мұқтаж жұртшылыққа бір тәу-
лікте 14 вагон су маржаны ж�нелтілгені 
аңыз болып айтылады. Осының �зі сол 
уақытта теңіз ырысы артып, берекесі 
тасығанын аңғартады. 

Уақыт �те келе теңіз толқыны жаға-
дан алыстаған сайын жергілікті жұрт-
шылықтың да жағдайы жұқара бастады. 
Аймақ экологиялық апаттың аранында 
қалып, балықшылар байырғы атакәсі-
бінен қол үзді. Теңіз тұздылығы артып, 
балық қоры кеміп кетті. Күн санап күйі 

КАМБАЛА КАМБАЛА 
ҚАЙДА, ҚАЙДА, 
КІШІ АРАЛ?КІШІ АРАЛ?

Уақыт өте келе теңіз толқыны жаға-
дан алыстаған сайын жергілікті жұрт-
шылықтың да жағдайы жұқара бастады. 
Аймақ экологиялық апаттың аранында 
қалып, балықшылар байырғы атакәсі бінен 
қол үзді. Теңіз тұздылығы артып, балық 
қоры кеміп кетті. 

ӨЗЕКТІ

Арал жайында сөз қозғалса,  көзкөргендер теңіздің ақ сазанын 
аңыз қылып айтып отырады. Толқыны жағаны ұрған сол бір 
берекелі заманды сағынышпен еске алады.  Бір кездері көлемі 
жағынан төртінші орын алған теңіздің толқыны жағадан қашқалы 
өңір халқының берекесі,  балықтың күйі кемігені белгілі. 
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ТАНЫМ

Қалмаханбет 
МҰҚАМЕТҚАЛИ,
Жетісу облысы

Қазақ даласының өркениеттер тоғысына айналуы күні кеше 
ғана басталған жоқ. Яғни, Ұлы далаға бағытталған мәдени 
экспанция көшінің ізі өте ерте кезеңге жетелейді. Әсіресе, 
жер әлемді соғыссыз жаулауға ұмтылған діни миссияның 
ықпалы еш тоқтамаған екен. Оның дәлелі ретінде еліміздің 
барлық аумағынан табылған тарихи қазба жәдігерлердің 
жеткілікті екенін айтуға болар. Мысалы, әлемдік наным-сенім 
санатындағы буддизм, христиандық және ислам дінінің қазақ 
даласында кеңінен тамыр жаюына ғасырлар тезінен өткен 
факторлар әсер еткенін байқаймыз. 

БУДДА ІЛІМІНІҢ ІЗІ
С�ЛЕМЕТСІЗ БЕ, 
СИДДҺАРТҺА �УЛИЕ!..

С�з ретіне қарай, 
будда ілімінің Жетісу 

топырағында қалдырған ізі 
туралы айтпақпыз. Жалпы, 
заманның бір заманында 
Солтүстік Үндістандағы шак 
әулеті патшасының ұлы 
Гаутама Сиддһартһа атты 
ғұламаның қалдырған ілімі 
уақыт �те келе ғаламды 
жаулаған діни ағымға 
айналатынын ешкім 
білмеген де болар. Бірақ 
біздің дәуірімізге дейінгі  
І ғасырда будда ілімі дін 
миссиясы ретінде Орталық 
Азия аумағына енгені анық. 
Жазба тарих мұны нақты 

Х ғасырда, Қараханидтер 
әулетінің мұсылмандыққа 
толық �тіп, елдегі ресми дін 
ретінде исламды қабылдаған 
кезеңде ғана әлсіреп барып 
тоқтағанын жазады. /рине, 
оның ішінде Ұлы дала 
т�сінде Иса пайғамбар 
ізбасарлары әкелген 
несториандық бағыттағы 
сенімнің де ықпалы зор 
болғанын ұмытпауымыз 
керек. 

Жетісуға оралайық. 
Иә, бұл �лке будда 

ілімінің негізгі ошағына 
айналғаны анық. 
Зерттеушілер алғаш рет 
Тамғалы-Тас шатқалындағы 
бітік тастардағы жазуларды 
зерттей бастағанда аумақтан 
жақсы сақталған будда 
мүсіндері мен буддалық  
ілімді дәріптейтін мәтіндер 
тапқан. Кейін ғалымдар бұл 
археологиялық 
ескерткіштердің жасалу 

уақыты XII ғасырда 
басталып, ХVII-ХVIII 
ғасырлар аралығына дейін 
созылғанын айтқан екен. 
Бұдан б�лек, қазіргі Жетісу 
облысының Сарқан ауданы 
аумағындағы к�не Қойлық 
қаласының буддизмнің 
ошағы болғаны жайлы да 
дәйекті дәлелдер айтылады. 
Жалпы, Қойлық қалашығы 
әлі күнге дейін құпиясын 
толық ашпаған тарихи 
жәдігер ретінде қалып отыр. 
Қазба жұмыстарының 
нәтижесінде осыдан 7 ғасыр 
бұрынғы �ркениет �лшемін 
қолмен ұстатқандай 
дәйектер табылған. 
Мәселен, сол тұста Жетісу 
алабында будда, христиан 
және ислам діндері 
�ркениетінің қатар 
дамығанына дәлел 
жеткілікті. Аршылған 
топырақ астынан мешіт, 
шіркеу, храм қалдықтарын 

к�збен к�руге болады. 
Шығыс моншасы, түрік 
хамамы сияқты орындар да 
табылған. Қала ішінде 
коммуникация желісі де 
болғанына айғақ бар.

Жоғарыда, 
Қараханидтер 

әулетінің исламды 
мемлекеттік дін ретінде 
тануымен Ұлы даладағы 
будда ілімінің ықпалы 
кемігенін айттық. Бірақ 
Гаутама Сиддһартһа салған 
жолдың табаны жүздеген 
жыл бойы к�мескі 
тартпағанына уақыт тағы 
нақты дәлел ұсынатын 
сияқты. Мәселен, XVI-XVIII 
ғасырлар шамасында қазақ 
даласының к�п б�лігін 
уысында ұстаған Жоңғар 
хандығы тұсында буддизм 
миссиясы қайта жаңғырғаны 
анық. Тіпті, қазір Жетісудан 
табылып отырған будда 
монастырлерінің 
қалдықтары мен 
бітіктастары сол жоңғар 
шапқыншылығынан қалған 
белгі екені анық.

БАЛБАЛДАҒЫ 
БУДДА БЕЙНЕСІ

Салмағы 3 тоннадан 
асатын, биіктігі 3 

метр болатын алып мүсін 
Жетісу облысындағы Текелі 
қаласының маңында орын 
тепкен. Ғасырлар к�шіне 
куә болып, ғажайып сыр 
бүккен қалпында біздің 
заманымызға жеткен бұл 
таста Будда құдайының 
бейнесі қашалған. Бұл Будда 
бейнесінің қай замандарда 
пайда болғаны және сәулет 
�нерінің озық үлгісін 
меңгерген шеберлердің 
қолтаңбасын ажырату қазіргі 
заманғы ғылым үшін әлі 
жұмбақ болып отыр. Бұл 
турасындағы 
�лкетанушылар, географтар, 
этнографтар мен 
теологтардың пікірталасы 
бір арнаға тоғысқан емес. 
>йткені тас бетіндегі 
суреттің салынуы мен Будда 
құдайы жайлы аңыздардың 
таралу уақыты сәйкеспей, 
қала берді оның қазақ 
даласына қатысты жағы да 
үнемі дау туғызып келеді.

Осы Текелі 
даласындағы Будда 

бейнесі туралы алғашқы 
ресми дерек ХІХ ғасырда 
Жетісу жерін аралаған орыс 
саяхатшысы, Том 

университетінің тұңғыш 
профессорларының бірі 
болған ботаник, этнограф 
Василий Сапожниковтың 
жазбаларында тіркелген 
екен. Орыс ғалымы 
ескерткішті «/улиетас – 
қырғыздардың киелі тасы» 
деп атап, осы �ңірде әлі 
күнге дейін айтылатын 
аңызды мысалға келтіреді. 

Ал ғалым Зейнолла 
Самашевтің айтуынша бұл 
мүсін ғалымдардың түрлі 
болжамдарына арқау 
болғанымен, ешкімнің 
нақты ғылыми түсінік беруге 
дәті жетпейтін к�рінеді. 
«Текелі тасында будда суреті 
ғана емес, құпия жазу 
бейнеленген. Мистикалық 
күштің қоршауындағы 
арыстан-арулар бейнесі тұр. 
Олардың алақанында будда 
отыр. Лотос храмындағыдай 
қасиетті 7 баспалдақ �рілген. 
/р баспалдақтың тұсында 
арнайы рәсімдер жасау 
керектігі туралы ишара 
белгісі бар. Будда бейнесінің 
жоғарғы тұсында 
геометриялық кескін 
салынған. Айналасында 
белгісіз әріп-таңбалар 
арқылы құпия с�здер 
жазылған. Бұл будда 
іліміндегі жоғарғы санаға 
қол жеткізген адамға 
арналған жолдау сияқты 
к�рінеді»  деп жазады 
Зейнолла Самашев бұл 
туралы �з еңбектерінде. 

Тасбелгінің қашан пайда 
болғаны және оның неге 
Текелі маңында 
орналасқаны жайлы да 
нақты дәлел жоқ. Мысалы, 
орыс тарихшысы Владислав 
Волков бұл ескерткіштің 
пайда болуын ұйғыр 
қағанаты билік құрған 
дәуірге теліп, дәл осы жерде 
қағанатқа қарсы күрескен 
хақас жауынгері немесе 
тайпа к�семі жерленген 
болуы мүмкін деп 
топшылайды. Ал сәулетші, 
�лкетанушы Нұраш 
Жақанов бұл ескерткішті 
XVIII ғасырдың екінші 
жартысында жоңғарға қарсы 
соғысқан Жәңгір ханның 
әскерлері тасқа қашап 
қалдыруы кәдік деп 
тұжырымдайды. Қалай 
болғанда да Текеліден 
Бұрханбұлаққа апаратын 
жолдың бойындағы 
будданың бейнесі жұмбақ 
сырын жасырған қалпы 
қасқайып тұр. 

ЖЕТІСУДАҒЫ

дәлелмен келтіреді. Ал сол 
тұста Ұлы Жібек жолының 
бойында жатқан 
к�шпелілердің мәдениетіне 
де дін миссионерлерінің 
ықпалы болғанын жоққа 
шығара алмаймыз. Дерекке 
қарасақ, буддизмнің наным 
ретінде  тұтас түркі әлеміне 
дендеп ене бастаған кезеңін 
VI ғасырдан іздеуге болады 
екен. Демек, қазір ел 
аумағынан жиі ұшырасатын 
қазба жәдігерлер 
айғақтағандай, будда 
ілімінің �лкедегі негізі 
діннің бірі ретінде 
қалыптасқаны анық. Тарих 
бұл ағымның ықпалы тек 

Жетісуға 
оралайық. Иә, 

бұл �лке будда ілімінің 
негізгі ошағына айналғаны 

анық. Зерттеушілер алғаш рет 
Тамғалы-Тас шатқалындағы бітік 
тастардағы жазуларды зерттей 

бастағанда аумақтан жақсы 
сақталған будда мүсіндері 

мен буддалық  ілімді 
дәріптейтін мәтіндер 

тапқан. 



ӘУЕЗЕ

�ЛЕУМЕТТІК РЕЙТИНГ, 
СЫРТҚЫ ИМИДЖГЕ 

Т�УЕЛДІЛІК

The National Anthem атты 
1-маусымының бірінші сериалы 
алғашқы болып к�рсетілген сәттен 
к�рермендер арасында үлкен 
резонанс тудырған деседі. Онда 
Ұлыбритания премьер-министрінің 
қызын қаск�йлер ұрлап әкетіп, 
ханшайымның аман-сау қайтуы 
үшін премьер-министрге ақылға 
қонымсыз талап қояды. Бұл 
талабын әлеуметтік желілер арқылы 
қойғандықтан ақпарат күллі елге 
тарап кетеді. Сондағы қойған 
талабы – мемлекет басшысының 
камера алдында шошқамен бейәдеп 
қатынасқа түсуі қажет. Ақыры, сын 
сағаты соққанда премьер қас-
к�йлердің бұл талабын орындауға 
мәжбүр болады. Бұл эпизод 
әлеуметтік желілер мен интернеттің 
қоғамның моральдық бағдарына 
қалай ықпал ететінін тереңінен 
к�рсетеді. Яғни, адамдар жеке 
мүддесі үшін айналасына жырт-
қыштық к�збен қарап, қандай іске 
болса да бел шешіп кетуге бар. 
*згенің абырой-беделіне нұқсан 
келтіру, намысын жаншу, мақтамен 
бауыздау, буллингтік әрекеттерге 
бару таныс құбылыс емес пе?

Соңғы уақытта әлеуметтік 
желіде еліміздегі белгілі бір мекеме 
басшысы �з қызметкеріне желіге 
жазған жазбаға ұнату белгісін 
баспағаны үшін с�гіс бергені қызу 
талқыға ұласып жатыр. Бұл да бір 
әлеуметтік рейтингке деген 
тәуелділіктің бір ұшқыны шығар. 
Осындай к�ріністі суреттейтін 
сериалдағы Nosedive деп аталатын 

эпизодта Лэйси есімді қыз �мірде 
алға шығу үшін �з әлеуметтік 
рейтингін к�теруге тырысады. 
Қоғамдағы әрбір әрекет – күлу, 
кофе ұсыну, пост жазу – бәрі 
рейтинг арқылы бағаланады. Жақсы 
қарым-қатынас  жасасаңыз, 
мінезіңіз жайлы болса, рейтингіңізге 
балл (лайк) қосылады. Бұл сіздің 
қоғамда жайлы �мір сүруіңіз үшін 
қажет. Себебі рейтингі т�мендер 

ма ғынасыз болса да қоғам соны 
тыңдайды, қызық тайды. Тағы бірде 
ол үлкен бір қаланың болашақ 
әкіміне тиісе с�йлейді. Бағдар-
ламаның сол тұсы халықтың ерекше 
ықыласына ие болып, бір сәтте 
анимациялық кейіпкер танымал 
болып шыға келеді. Халықтың 
н�пір ықыласын байқаған бағдар-
лама продюссерлері Уолдоны сай-
лауға қатыстырмақ болады. Енді 
мына қызықты қа раңыз, сайлауға 
қатысушы канди даттар рейтингінде 
реалды �мірде жоқ, ауызынан 
боғауыз с�з арыл майтын, пәтуалы 

ойы жоқ, санасы жоқ, жай ғана 
анимациялық кейіпкер к�ш 
бастайды. Себебі хайп арқылы 
танылған оны халықтың к�бі 
қолдап дауыс береді. Иә, дәстүрлі 
саясаттан тыс, медиа арқылы 
танымал болған, саясатта жүрген 
жандарды бүгінде к�ру к�зге таңсық 
емес. <леуметтік қысымның артуы, 
депрессия, шынайы қарым-
қатынастың азаюы – осы эпи-
зодтағыдай дәл к�ріністер бүгінгі 
жастар арасында жиі кездеседі. Бұл 
эпизод әлеуметтік желі �мірімізді 
қалай билеп алғанын, ал лайк пен 
рейтинг адамның құндылығын 
анықтайтын құралға айналғанын 
к�рсетеді.

КИБЕРБАҚЫЛАУ МЕН 
М�ЛІМЕТТЕРДІҢ 

ҚАУІПСІЗДІГІ

Жеке мәліметтердің таралу қау-
пі – қазіргі цифрлық дәуірдің басты 
мәселесі. «Үндеме де биле» (Shut Up 
and Dance) атты б�лімінде Кенни 
есімді жас�спірім бала ноутбугынан 
анайы видеолар к�ріп отырғанда 
камера арқылы хакерлер оны түсіріп 
алады. Кейін оның ар-намысын 
қорлап, түрлі тапсырмалар орын-
датуға мәжбүрлейді. «Орындамасаң, 
бейне жазбаны жақындарыңа 
таратамын» деп қорқытады. <рі 
қарай, сюжетте басты кейіпкерге 
Гектор есімді басқа адам қосылады, 
оған да Кенни сияқты тапсырмалар 
да түседі. Осылайша, оларға банкті 
тонау, к�лік ұрлау, тіпті адам �лтіруге 
дейінгі тапсырмалар жүктеледі. 
Мұндай онлайн бопсалар біздің 
қоғамда к�рініс тауып отырғаны 
шындық. Мәселен, ТМД-ның 
бірнеше елдерінде «К�к кит» деп 
аталатын ойын туралы жаңалықтар 
пайда болып, онда әртүрлі жастағы 
адамдар, олардың к�пшілігі – 18 
жасқа дейінгі балалар, әлеуметтік 
желілерде «кураторлар» деп ата-
латын белгісіз адамдардан тапсыр-
малар алғаны туралы жазбаған БАҚ 
қалмады. К�птеген ойыншылар 
кураторлардың бұйрығымен �з-
�зіне қол жұмсап, ойыннан 
оралмады. Бұл қорқынышты жағдай 
«Үндеме де биле» эпизодымен егіз 
тамшыдай ұқсас емес пе? Кибер-
бопсалау, webcam-hacking, deepfake 
арқылы қоқан-лоққы жасау – 
бүгінде жиі тіркеліп жатқан 
оқиғалар. Себебі балалар мен 
жас�спір імдердің  цифрлық 
қауіпсіздік жайлы сауатсыздығы – 
оларды осындай қауіптерге оңай 
итермелейді. Сериалдың осы 
сериясында біз желідегі абайсыз 
әрекеттер мен зиянкестерді рұқ-
сатсыз бақылау �кінішті салдарға 
қалай әкелгенін к�реміз, �йткені 
виртуалды кеңістікте әрқашан 
қырағылық таныту керек.

Наурызбек САРША

Қазір технологиялық рево-
люция адамзаттың �міріне оң және 
кері әсерін тигізіп жатыр дейді 
сарапшылар. Британиялық анти-
утопиялық Black mirror (Қара айна) 
сериалы осы проблеманы к�тереді. 
Сериал алғаш рет 2011 жылы 
к�рсетіліп, бүгінде әлем бойынша 
үлкен танымалдылыққа ие болды. 
Ғылыми-фантастикалық анто-
логияның алғашқы екі маусымы 
британдық Channel 4 телеарнасынан 
к�рсетілген. 2015 жылы туындыны 
к�рсету құқығы америкалық Netfl ix 
компаниясына �ткен. Сериал дың 
бір ерекшелігі – мұнда әрбір эпизод 
бір-бірінен б�лек әр-түрлі оқиға-
ларға негізделген, кейіпкер лері де 
сан алуан. Бірақ барлығының та-
қырыбы ортақ. Ол – қазіргі қоғам-
дағы технологиялардың адам �мі-
ріне және моральдық құн ды лық-
 тарға әсері. Туынды атауы – «Қара 
айна» деп аталуы тегін емес. 
Символикалық тұрғыда ол экран-
дағы немесе құрылғылардағы 
қосулы күйдегі қара экранды 
(телефон, теледидар, компьютер) 
білдіреді. Бұл «Қара айна» барлық 
мәселенің бастауы ретінде қарас-
тырылады, яғни қазіргі заманғы 
технологиялар мен олардың адамзат 
�міріне тигізетін ықпалын к�р-
сетеді. <р сериалды к�ріп отырып, 
алдағы болашақты бейнелеген 
эпизодтардан бүгінгі  заман 
шындығын танисыз. Адамдардың 
әлеуметтік желіге тәуелділігі, 
технологияның қоғамға дендеп 
енуі, моральдық құн дылық тардың 
құлдырауы барлығы дерлік біздің 
қоғамда да к�рініс тауып отырғаны 
шындық емес пе?! Демек, туындыны 
фантастикалық тұрғыда ғана емес, 
реалистік шығарма тұрғысында 
қабылдауыңызға болады. Ендеше 
сол шындықтарды бірге талқылап 
к�релік.
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Болашақты зерттейтін 
ғылым – футурология ту-
ралы  газетіміздің  өткен 
санында жазған болатын-
быз. Футурологтер алдағы 
уақытта  технологияның 
қарыштап  дамуы  адам -
зат  өміріне  айтарлықтай 
өзгеріс әкелетініне сенімді. 
Клаус Швабтың «төртінші 
индустриялық революция-
сы» басталған шақта техно-
логиядан бас тарту мүмкін 
емес .  Жалпы ,  жаһандану 
мәселелерін шешу жолда-
рын зерттеуде екі негізгі 
бағыт  қалыптасты .  Оның 
бірі – технооптимизм, яғни 
жарқын болашақ бастауы 
және  технопессимизм  – 
қасіретті болашақ болжамы. 
Түрлі шығармашылық иелері 
де болашаққа осы екі түрлі 
көзқараспен қарап, утопиялық 
және антиутпоиялық шы-
ғармалар тудырды. Ғылыми-
фантастикалық шығармалар 
болашақтағы  болжамды 
мәселелер төңірегінде ой 
қозғады. Әсіресе, кино жан-
ры бұл ретте көш ілгері десек 
болады. Біз осы мақаламызда 
идея  авторы ,  сценарист 
Чар ли Брукер туындысы – 
«Қара айна» антиутопиялық 
сериалының болашақты қалай 
елестетініне тоқталмақпыз.

Түйін: 
Бірнеше маусымы, ондаған б(лімдері шыққан сериал тұрғысында к(п нәрсе айтып, 

оның бүгінгі қоғам к(рінісімен салыстыруға уақыт та, мақала к(лемі де жетпес. Десек те, сериалда 
к(рсетілген жағдайлар к(п жағдайда болашақ туралы ескерту ретінде берілсе де, к(птеген идеялар қазірдің 

(зінде (міріміздің бір б(лігіне айналып үлгерді. Black Mirror бізге: «Егер технологияны басқармасақ, 
ол бізді басқарады» деген ой қалдырады.

Туындыны тамашалап отырып, Жан-Поль Сартр мен Камюдің экзистенциалистік сұрағы: «Aмір 
мәні – оның шектеулігінде ме?» немесе Жан Бодрийярдың «симулякрлар» теориясы: «қазіргі қоғам – 

шындықтың к(шірмесінде (мір сүреді» деген сұрақтар ойлар арасында қаласыз. �рине, «Қара айнадағы» 
технологиялар нақты әлемге қарағанда әлдеқайда күшті дамыған, ал сюжеттер бізге параллель, балама 

шындықтағы оқиғаларды к(рсете отырып, (те жетілдірілген, бірақ дәл осы идея к(рерменге заманауи 
технологияларға деген әмбебап сенімін тағы бір рет түсінуге к(мектеседі. Антологияның 

әр сериясы – біздің қазіргі әлемге сілтеме.
 Сценарий және идея авторы Чарли Брукер (зінің технология мен технологиялық прогресті 

қолдайтынын ашық айтқан, ал сериал эпизодтарының идеялары технология мен (нертабыс әкелуі мүмкін 
тарихтың дамуының ең нашар сценарийлерін жазғанда туындаған екен. Демек, жаңа технологияның жақсы 

жақтары мен теріс дүниелерін бағамдай алу – бізге артылатын міндет болмақ. 

АРҒЫ БЕТІАРҒЫ БЕТІ
«ҚАРА АЙНАНЫҢ»«ҚАРА АЙНАНЫҢ»

ұшақта бизнес класпен ұша 
алмайды, қонақүйлерде қымбат 
н�мірлерді ала алмайды. Қысқаша 
айтқанда, оқшауланасыз, к�штен 
қаласыз. Мәселен, Қытайда әлеу-
меттік несие жүйесі іске қосылған. 
Оның бір ерекшелігі – адамның 
несие тарихы, жүріс-тұрысы, он-
лайн әрекеттері арқылы бағаланады. 
Нәтижесінде, сол рейтинг жинау 
үшін қоғамда жалған мінез, жалған 
қарым-қатынас қалыптасады. 
Жоғарыда айтқанымыздай, бұл 
к�рініске таңғала қоймаймыз. 
Себебі әлеуметтік желідегі кімнің 
жазылымы, оқырманы к�п соған 
таңданамыз, соны қызықтаймыз. 
Instagram, TikTok-тағы лайк пен 
фолловерге тәуелді болу – адам-
дардың нақты тұлғасын емес, 
онлайн образын ғана к�рсетуі 
екіжүзділікке әкелмей ме? Таны-
малдылық арқылы саясатқа келіп 
жатқандар да жоқ емес. Шынайы 
талант емес, шоу мен хайп арқылы 
т а н ы л у  –  Ti k To k ,  Yo u Tu b e 
заманының бет-бейнесі болып 
отырғанын мойындауға мәжбүрміз. 
Мәселен, «Қара айнадағы» The 
Waldo Moment (2-маусым, 3-б�лім) 
атты эпи зодында телеарнадағы 
Уолдо есімді сайқымазақ анимация-
лық кейіпкер бағдарлама жүргізу-
шісі болады. Онда бейәдеп с�з-
дермен әртүрлі тұлғаларға тиісіп, 
ма зақтайды. Ешқандай мәнсіз, 

Әлеуметтік желіде еліміздегі 
белгілі бір мекеме басшысы өз 
қызметкеріне желіге жазған 
жазбаға ұнату белгісін баспағаны 
үшін сөгіс бергені қызу 
талқыға ұласып жатыр. 
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ДАМУ

«Этносаралық қақтығыс-
тардың алдын алу және реттеу 
бойынша медиативтік дағды-
лар ды дамыту, келісс�з про-
цесі техникасы» тақырыбын  -
дағы екі күндік се ми нар-
трен инг барысында Астана 
қаласы Қазақстан халқы  Ас-
сам блеясы Этномедиация 
кең есінің т�рағасы, фило со-
фия PhD докторы Сымбат 
Шакиров, кәсіби медиатор, 
заңгер, психолог Күлпаш 
Шал булова әкімшілік және 

шылығы, оны реттеу кезінде 
жергілікті билік орган дары-
ның, этнос �кілдерінің р�лі 
сынды дәрістер оқылды. 

– Медиация – қазақ хал қы-
ның «Жеті жарғысында» кезде-
сетін мемлекет және құ қық 
ережелерін әдет-ғұрып заң-
дары мен реттеу тәсілімен үндес 
процесс. Бұл әртүрлі қақты-
ғысты, дау-дамай, жан жалды 
шешуге к�мектеседі. Сонымен 
қатар этномедиация әдеттегіден 
түбегейлі ерекше леніп, психо-
логиялық аспекті лерге әсер 
етеді. Медиацияның соттан ең 
басты айырмашы лығы – ұтқан, 

ЭТНОМЕДИАЦИЯ – 
ТАТУЛЫҚ ТІРЕГІ
Астана қаласы «Достық үйінде» эт но с-

аралық қатынастар саласындағы медиа-
тивтік дағдыларды дамытуға арналған 
семинар-тренинг өтті.

Тілекгүл
ЕСДӘУЛЕТ 

Аталған артефактілер Қазақ-
стан ның бай тарихын тереңірек 
тануға үлес қосып, ғылыми жария-
 ланымдар мен халықаралық кон -
фер енцияларда �з бағасын алды. 
Музей экспозициясы жаңа жәді-
гер лермен толықтырылып, тари-
хи-мәдени мұраны насихат тау ға 
тың серпін берді. 

– Сарыарқа – еліміздің к�не 
дәуір ескерткіштеріне бай �ңір. 
Мұны дәуір тарихының дамуы 
қалай жүргенін ғалымдар тапқан 
археологиялық қазбалар мен сол 
ор айда жасаған тұжырымдары 
дәл елдеп бере алады. Бір ғана ең 
алғаш жылқы қолға үйретілген 
Ботай тұрағы мен Беғазы-Дәнді-
бай мәдениетінің алып кесенел-
ерін айтсақ та, талай құндылы -
ғы мыз айқындала түсетіні дау - 
сыз, – дейді облыстық Мәдениет, 
архивтер және құжаттама басқар-
масының Тарихи-мәдени мұраны 
сақтау орталығы басшысының 
орынбасары Жанболат Мәжи-
тов.

Жәдігерлердің ішінде қызы ғу-
шы лық тудырған Талды тари хи-
архео логиялық саябағындағы 
қаз  ба кезінде салмағы 25 келі 
тар татын мыс қазан болды. 

Медиация – дауласушы екі 
тараптың өз мүдделерін 
қорғауда медиатордың 
көмегі не жүгіне отырып, 
өзара келіс іп дауларды 
реттеудің бала малы түрі.

қыл мыстық медиация, этнос-
ара лық даулардың алдын алу 
және шешу  бойынша прак ти-
калық жаттығулар �ткізіп, 
нақ   ты кейстер арқылы шешім 
табу жолдарын к�рсетті. Се-
минар-тренингке Астана қа-
ла сының аудандық әкімдіктері 
мен Білім беру, Денсаулық 
сақтау, Тілдерді дамыту және 
мұрағат ісі, Ішкі саясат, жастар 
саясаты істері басқарма лары-
ның �кілдері, сондай-ақ қо-
ғам дық медиаторлар қатысты.

– Медиация – дауласушы екі 
тараптың �з мүдделерін қорғауда 
медиатордың к�мегі не жүгіне 
отырып, �зара келіс іп дауларды 
реттеудің бала малы түрі. Бұл 
салада қазір к�п жұмыс атқарыл-
ып жатыр, – деді Астана қаласы 
Этномедиация кеңесінің т�р-
ағасы Сымбат Шакиров.

Семинарда этносаралық 
қақтығыстар дамуының негізгі 
кезеңдері, әлеуметтік-тұр мыс-
тық жанжалдардың этно сара-
лық қақтығыстардан айырма-

ұтылған деген тарап болмайды, 
себебі олар екі жаққа қолайлы 
мәмілеге келуі керек, – деді 
кәсіби меди а тор, психолог 
Күлпаш Шалбулова.

Ұйымдастырушылардың 
айтуынша, семинар-тренинг-
тің еліміздегі медиация инс ти-
тутын дамытудағы және қо -
ғам да �зара түсінушілік дағ -
ды ларын қалыптастыру дағы 
маңызы зор.

– Біздің мақсатымыз – 
медиация және этномедиация 
әдістерімен теориялық танысу 
ғана емес, сонымен қатар ма-
ма ндарды практикалық даяр-
лау. Біз шеберлік сабақ тарын 
�ткізетін, нақты жағдайлармен 
б�лісетін және келісс�здер 
жүргізу дағдыларын үйрететін 
тәжірибелі жаттық тыру шы-
ларды шақырдық, – деп түсін-
дірді Достық үйі жанындағы 
«Қоғамдық келісім» ме диа-
торы, талдау және мони торинг 
б�лімінің бас маманы Роза 
Бекишева.

ҚАРАҒАНДЫ
ҚАЗЫНАЛЫ

Қазыналы Қарағанды өңірі жерасты қазбасымен 
ғана емес, тарихы сонау тас дәуірінен басталатын мұра-
сымен де бай. Жақында мұнда 2020-2024 жылдары 
жүр гізілген археологиялық зерттеулер нәтижесінде 
табылған құнды артефактілер Қа ра ғанды облыстық 
тарихи-өлкетану музейінің қорына салтанатты түрде 
табысталды.

Әдебиет 
БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

– Бұл музейге �ткізгеніміз 
2020-2024 жылдары табылған құн-
ды дүниелер. Заттардың бәрі 
лабораториялық зерттеулерден 
�тті. Негізінде, мұндай қазан Қа-
ра ғанды облысында бірінші рет 
табылды. Жетісу жақта қазан дар 
бар жер астынан қазылып алын-
ған. Қазанды б�ліп айтып отыр-
ғаны мыз, оны тұтастай, яғни бүтін 
қалпында қолымызға ал д ық. Дәл 
қазір ет асуға да болады, – дейді 
Жанболат Ман ар бекұлы. 

Бұл с�зді осы қазанды қал пына 
келтірген ғылыми-реставрация-
лық зертхананың жетекшісі Қы-
р ым Алтынбеков те жәдігер табыл-
ғанда айтқан болатын.

– Бұл жәдігер біздің дәуірі мізге 
дейінгі 3-4 ғасырға жетелей ді. Қа-

зан жетісулыққа ұқсайды. Бірақ 
жәдігердің неге осы жерден та-
был ғаны белгісіз. Археологтар 
мұны ғұрыптық қорған дейді. 
Оның бәрін зерттеу барысында 
анық таймыз, – деді ол. 

Бір қызығы, қазанды тапқан 
археологтар еліміздегі бірден-бір 
реставратор Қырым Алтын бековті 
Алматыдан келгенше күткен. 
Таза лаған кезде ыдыстың іші н ен 
ежелгі темір дәуіріне тие сілі қым-
бат бұйымдар табылған. Ол қола-
мен безендірілген ат әб зел дерінің 
б�лшектері бола тын. Жылқының 
суреттерінен жүген дерді де к�руге 
болады. Жырт қыш аңдардың 
суреттері де бар. Жол барыстың 
ақсиған тістері салт аттыны қор-
ғауда магиялық р�лге ие болған 
немесе оның қай тайпаға жататы-
нын білдірген. Соны мен қатар 
қаз ба жұмыстары барысында 
қоры мнан жерлеудің бірнеше ер-

ек шелігін байқаған. Бұл, ең алды-
мен, жылқыны қоса жер қойнауы-
на берумен айрық ша ланады. 

Қабір аумағын қоршай тұр ғы-
з ылған тастар да �те шебер қа-
ш ал ған. Ондай қабірлердің үсті де 
тас тақталармен жабылатын бол-
ған. Ер адам қабіріне қару-жарақ 
тиесілі болса, әйел адам тұсына 
бағалы әшекейлер, қыш бұйым дар 
қойылатын болған. Архео логтар 
қола дәуірінде �мір сүрген адам-
дардың және тұрмыстық заттар-
дың қалдықтарын ғана емес, 
сондай-ақ екі д�ңгелекті күй ме 
арбаға жегілген атымен қоса 
жерленген жауынгердің сүйек-
терін анықтаған.

Бүгінде облыста туристердің 
сұранысына ие болған бірнеше 

тарихи орын бар. Солардың іш ін-
де қола дәуіріне жататын Ақ тоғай 
ауданында орналасқан Бегазы-
Дәндібай ескерткіштері, Шет 
ауданында орналасқан Бұғылы, 
Ақсу-Аюлы II ескерт кіш тері, 2011 
жылы Қарқаралы ауданы, Талды 2 
қорымынан қаз ба жұмыстары 
кезінде табылған сақ дәуіріне 
жататын Алтын адам бар. Одан 
кейінгі кезеңде ерте темір дәуірі 
атанған сақ дәуірінің баға жетпес 
жауһарлары да Сары арқа жерінің 
айбарын асқақтата түсіп қана 
қоймай, бабалар жолы бойымызға 
рух дарытқандай әсер қалдырады. 
Cйткені мұнда басқа аймақтармен 
салыстырғанда, сақ заманында 
бой к�терген айрық ша құрылыстар 
к�птеп кездеседі. Осындай құры-
л ыстары бар мә ден иет археология 
тарихында Тасмола мәдениеті деп 
аталған екен. 

Былтыр Шет ауданы Cспен 
ауылдық округінде археология лық 
қазба жұмыстары аяқталды. Ға-
л ымдар қола дәуірінің Ақбәй біше 
қорымына тиесілі бес жер леу 
орын дарын тапты. Археолог тар 
тапқан жәдігерлердің бәрі қола 
дәуіріне жататынын радио к�мір-
текті талдау растады. Та был ған бес 
қорымның үшеуі ауыл ара сындағы 
жолда, ал екеуі ен далада болды. 
Барлық жерлеу орындары тонал-
ған, бірақ ғалым дар әлі де қызық-
ты артефактілерді таба алды. 
Олардың ішінде сол кезеңдегі �те 
сапалы керамика б�лшектері бар. 

– Біз барлық олжаны Cспен 
ауыл ының мұражай қорына та-
быс  тадық. Сол жерде оларды 
к�ру  ге мүмкіндік болады, – дейді 
Жанболат Манарбекұлы. Қазір 
табылған жерлеу орындары қор-
шал ған. Бұл келешекте қазба 
жұмысын жалғастыру әрі мұраны 
сақтау үшін қажет.

Ғалымдар сонымен қатар 
Сары су �зенінің бассейні айма-
ғын да археологиялық барлау жүр-
г ізді. Нәтижесінде, олар қола 
дәуі ріне, ерте темір дәуіріне, орта 
ғасырларға және қазіргі заманға 
жататын жаңа нысандарды тапты. 
Биыл да ғалымдар бұл нысандар-
ды зерттеуін жалғастыруды жос-
парлап отыр.
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Баян ЖАНҰЗАҚ, 
Атырау облысы

Қалмаханбет 
МҰҚАМЕТҚАЛИ,
Алматы облысы
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Ардақты ақсақал, Еңбек-
шіқазақ ауданының Құрметті 
аза маты Солтанбай Жарық ба сов-
тың жасы жүзден асса да, әлі тың. 
Ол қазіргі Іле ауданы аумағында-
ғы Алға ауылында 1925 жылы 
%мір ге келген. 1943 жылы Іледегі 
әскери комиссариаттан соғысқа 
шақыру қағазын алғанда Сол тан-
бай ақсақалдың жасы солқылдаған 
он сегізде еді. 'скерге шақыру 
ал ғанна кейін оны Ташкенттегі 
мер гендер курсына жібереді. Ал-
ты айлық оқудан кейін жас сар баз 
З а б а й к а л ь е  м а й д а н ы н д а ғ ы 
25-Қызыл тулы механика ланды-
рылған бригаданың құрамына 
қо сылған екен. Кейіннен, осы 
бри гаданың 1-батальонына қа-
рас ты 1-ротада пулемет б%лім-
шесінің командирі болған. Фа-

шис терді түре қуғаннан кейін, 
жа  пон дарға басқыншыларына 
қарсы майданға аттанған. Сол-
танбай майданда мергендігімен 
к%зге түсіп, талай ерлік жасаған.

Соғыстан соң елге бірден 
орал май, майданнан кейінгі ауыл 
ша руашылығын к%теруге жұ мыл-
ды. Ол қазіргі Ресейдің Но восібір 
облысы Красноземск ау данына 
қарасты «Правда» ұжым шарында 
тракторист болып еңбек етті. Бей-
біт майданда да ең бегімен к%зге 
түсіп, алғысқа б% ленді. Тек 1950 
жыл дың сәуі рін де туған жерге 
ора лып, Еңбекшіқазақ ауданына 
қа расты ұжымшарда есеп комис-

сиясының т%рағасы қызметіне 
тағайындалыпты. 

Жастайынан білімге құштар 
Солтанбай Жарықбасовтың бала 
күнгі арманы мұғалім болу еді. 
Жастық шағын соғыс жалма ған нан 
кейін ол арманына қол жет кізудің 
уақытын %ткеріп алғанға ұқсайтын. 
Алайда алғыр солдат алға қадам 
баса беріпті. Еңбектен қол үзбей 
жүріп, Түрген педа го гикалық 
училищесінде сырттай білім алды. 
Одан кейін Қазақ пе дагогикалық 
институтының Тарих факультетін 
сырттай бітірген. Ұстаз ретіндегі 
алғашқы еңбек жо лын сол кездегі 
Алексеевка, Ключи орталау 

мектептерінде мұ ғалім болудан 
бастапты. Ылдиға салса, т%ске 
озған солдат Сол тан бай еңбегі мен 
тәжірибесі толыс қан шақта Алға 
бастауыш мек тебінде Оқу ісінінң 
меңгерушісі болып қызметке 
кірісті. Одан кейін он жылдан астам 
уақыт бойы, зейнеткерлікке 
шыққанға дейін аудандағы бірнеше 
мектепте басшылық еткен. 

Он сегіз жасында майданға 
түс кен Солтанбай ақсақалдың 
%ңі рінде ІІ дәрежелі «Даңқ» ор-
дені, «Еңбектегі ерлігі үшін», 
«Отан соғысы» ордендері мен 
Же ңістің мерейтойлық медаль-
дары жарықырайды. Бүгінде қа-

рулы қария кіндігінен %рген сегіз 
баласынан немере, немерелерінен 
ш%бере сүйіп отыр. 

– Соғыс салған жара әлі жа-
зылған жоқ. Уақыт алмасып, ұр пақ 
ауысқан сайын қасіретті оқи ға лар-
дың тізбегі санамнан %шкен емес. 
Ол заманда нәсбеттің зар да бы ти-
меген отбасы болмады де сек қате 
айтпаспын. Мысалы, біздің әулет-
тен әкем мен екі ағайым со ғыс-
 қа кеткен еді. Олар менен бұ рын 
кеткендіктен, мен әскерге аттан-
ғанда ешкім май данға шы ғарып 
салған жоқ. Жал ғыз %зім сұ рапыл 
соғысқа бара жатып: «Егер аман 
қайтсам, үрім-бұта ғым ды %сіре-
мін» деп %зіме серт еттім. Жа рат-
қан осы тілегімді қа был етсе ке-
рек, қазір бала-ша ға ның орта-
   сын да бақытты %мір сүріп жатыр-
мын. Екі ағам соғыс тан қайт пады. 
Ал әкем 1944 жылы ма йданнан 
жаралы оралды. Кейін сұрау са-
лып, екі бауырымның со ғыста 
қа за болып, бауырластар зиратына 
жерленгенін білдім. Со ғыс ешкімді 
аямады. Қазақ «ор нында бар оңа-
лар» деген, сол бір сұрапыл жыл-
дарды да еңсер дік. Енді зама ны-
мыз тыныш бо лып, Тәуелсіз 
елі міздің тұғыры биік теп, айбыны 
арта берсін, – дейді ІІ дәрежелі 
«Даңқ» орденінің иегері, соғыс 
ар дагері Солтанбай Жарықбасов.

Ұлы Отан соғысы 
жылдары майдан 
даласында елін 
жаудан қор ғаған, 
бейбіт заманда 
саналы ғұмырын 
шәкірт тәрбиесіне 
арна ған Тасым 
Жанұзақовтың 
өмірі – ұрпаққа 
үлгі.

Тасым 'бішұлы 1916 жылы 
Қызылқоға ауданының Тайсойған 
құмындағы №17 ауылда қара-
пайым шаруа отбасында %мірге 
келген. Бұл қазақ даласындағы 
үлкен саяси, рухани %згерістер 
басталған жыл болатын. Кейіп-
керіміздің балалық шағы ұлт-
азат тық к%теріліспен бірге, бірін-
ші дүниежүзілік соғыс, ақпан 
ре волюциясы, ашаршылық сын-
ды қиын-қыстау заманмен тұспа-
тұс келді. 1921-1923 жылдардағы 
ашаршылықтан халықтың қатты 
күйзелгені, %лім-жітімнің к%п 
болғаны тарихтан белгілі. Та рих-
шы-%лкетанушы Орақ Деңгелбаев 
%з зерттеулерінде сондай қиын-
шылық уақытта оқуға жағдайы 
келмеген Тасым 'бішұлының 
1930 жылы ғана Доссордағы мек-
тептің табалдырығын аттағанын 
айтады.

1939 жылдың қазан айында 
әскер қатарына шақырылып, 
әскери борышын %теу барысында 
Мемлекеттік қорғаныс комите-
тінің резервіндегі 7-ші зеңбірек 
артиллериясы полкінде қызмет 
атқарады. 1940 жылдың сәуірінен 
31-ші атқыштар дивизиясы 129-
шы таулық артиллерия полкінің 

сапында әскери қызметін жалғас-
тырады. Бұл әскери б%лім Иран 
және Түркия шекарасында тұр-
ған», – дейді тарихшы-%лкета ну-
шы Орақ Деңгелбаев.

1942 жылы шілде айының со-
ңында Майкоп қаласы (Ресей 
Федерациясына қарасты Адыгея 
республикасының астанасы) ірге-
сіндегі Белая %зенінде қорғаныс 
шебін құрып, Майкоп-Туапсе 
(Краснодар маңындағы Қара 
теңіз жағалауындағы портты қала) 
бағытын қорғауға кіріседі.

Сержант Т.Жанұзақов осы 
тұста басқа әскери б%лімге ауыс-
тырылады. Себебі бұл кезде гау-
бицалық артиллерия полктері 
таратылып, артиллерия диви-
зион дары атқыштар полкінің 
құрамына енгізілген еді. 302-ші 
атқыштар дивизиясының 870-ші 
полкінде артиллерия взводы 

командирінің к%мекшісі болып 
тағайындалып, әскери қызметін 
жалғастырады. 

1942 жылдың күзінде Терістік 
Кавказ майданы жүргізген ша-
буыл дардың бірінде сержант 
Жан ұзақов жарақаттанады. Эва-
когоспитальда емделіп, 1943 жыл-
дың ақпан айында %зінің 302-ші 
атқыштар дивизиясына қайта 
оралады. 

Тарихшы-%лкетанушы Орақ 
Деңгелбаевтың айтуынша, Тасым 
Жанұзақов 823-ші атқыштар пол-
кінің миномет батареясының 
бар лаушылар б%лімшесінің ко-
ман дирі болып тағайындалып, 
жаумен шайқастарға тікелей 
араласады. Артиллерия бар лау-
шы лары қарсыдағы жаудың пу-
лемет-миномет, зеңбірек нүкте-
лерін,  басқару  пункттерін, 
танк   тердің шоғырланған орын-

дарын анықтап, батареялардың 
шабуылдау бағытын к%рсетіп 
отырған. Олар үнемі жау оғының 
астында іс-қимыл жүргізген. 
 Б% лімше командирі сержант  
Т.Жан ұзақов барлау жұмыстарын 
еп тілікпен жүргізіп, нақты де рек-
терді жеткізіп отырған.

Донбасс операциясы бары-
сында Украинаның Винницк 
облысындағы аудандық маңызы 
бар Калиновка мен Украинаның 
шығысындағы облыстық маңызы 
бар Горловка қалалары 4-5 қыр-
күйек күндері толық азат етіледі. 
Сонымен қатар майданның ек-
пінді құрамалары Ресейдің Крас-
нояр маңындағы Артемовск қа-
ласы мен Донбасстың орталығы 

Сталино (қазіргі Донецк, Украи-
на) қаласын жау езгісінен азат 
ет кен. Осы ұрыстардағы ерлік іс-
тері үшін, 302-ші атқыштар ди-
визиясы 823-ші атқыштар полкі 
миномет батареясының б%лімше 
командирі, сержант Т.Жанұзақов 
«Ерлігі үшін» медалімен наград-
талған. 

3-ші Беларусь майданы 1944 
жылдың 24 сәуірінде Батыс май-
данның таратылуына орай құ-
рылған. Кеңес әскерлері батысқа 
қарай шабуылдарын үдетіп, ілгері 
жылжып, к%птеген қалалар мен 
елді мекендерді жау қолынан азат 
етеді. Ұлы жеңісті Эльба %зенінің 
бойында қарсы алған майдангер 
Тасым Жанұзақов 1946 жылдың 
тамызында ғана елге оралған. 
Елге оралған жылы Қызылқоға 
ау данындағы Кенбай орта мек-
тебінің директоры болып таға-

йын далады. Тап осы жылы әртүрлі 
жағдайға байланысты бұл мектеп 
бастауыш мектепке айналған еді. 
Бірден осы мәселені қолға алған 
ол сол кездегі ауыл басшыла ры 
М.Мұхтаровқа, М.Айтмұхан бе -
товке жолығып, Кенбай мектебін 
қайтадан орталау оқу орнына 
айналдырған еді.

Бүгінде марқұм болып кеткен 
еңбек ардагері Сапар Бисенов 
%зінің естеліктерінде былай деп 
жазады: «Тәкең осы мектепке 
ғана емес, бүкіл ауылға, елге үлкен 
еңбек сіңіріп, шаруашылықты 
қайта қалпына келтіру ісіне 
белсене араласты. Ақшелек, Ал-
ғабас сынды бірнеше колхоз ба-
лаларын біріктіріп, мектеп жа-
нынан интернат ашты. Тәкеңнің 
жас ұрпақты тәрбиелеудегі ел 
алдындағы еңбектері %лшеусіз еді. 
Оның шәкірттері бүгінде әр 
салада еңбек етіп, халқына қызмет 
етіп жүр. Тасым 'бішұлының 
жұмыстағы талапшылдығы, 
ұйымдастырушылық қабілетімен 
қатар, оның қарапайымдылығы 
мен парасаттылығын бүгінде 
к%птеген азамат мақтанышпен 
әңгімелейді».

Кейіпкеріміз мектепке бас-
шылық еткен жылдары білім 
ордасының оқу-материалдық 
ба з алары жақсарды. Кадр мә-
селесі шешілді. Мектеп ірілен-
діріліп, 1963 жылы Сағыз бе ке-
тіне жа ңадан мектеп салынды. 
КСРО Халық ағарту ісінің үздігі 
Тасым 'бішұлы колхоздың 
қиыншылық кезеңін, мектептегі 
жұмысын ауыл %мірімен тығыз 
байланыс тыра отырып, бастауыш 
партия ұйымын қоғамдық негізде 
он алты жыл басқарды. Ауылдық 
кеңестің бірнеше мәрте депутаты 
болды. 

М а й д а н г е р - ұ с т а з  Та с ы м 
'бішұлының алып жүрегі осы 
Сағыз ауылында мәңгілікке 
тыныштық тапты.

СОЛДАТ 
СОЛТАНБАЙ

Арамызда Екінші дүниежүзілік 
соғыстың ардагерлері аз қалды. Жеңісті 
жақындатқан жандардың ерлігі бүгінгі 
ұрпаққа үлгі болып, тарихи бағасын 
алғаны анық. Ал қарулас қариялардың бір 
тобы бүгінде Алматы облысында да тұрып 
жатыр. 

ҒИБРАТТЫ ҒҰМЫРЫ –
ҰРПАҚҚА ҮЛГІ
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ЦИФРЛЫ ӘЛЕМ

Ғалымдар әзірлеген наноплас-
тырь  дың �зге медициналық таңғыш-
тардан басты ерекшелігі сол, негіз-
г і  т а с ы м а л д а ғ ы ш  р е т і н д е  о с ы 
уа        қыт  қа дейін зерттелмеген Алматы 
об лысындағы Қалжат және Жетісу 
облысындағы Орта Тентек атты екі 
саз кен орнының бентониттері қол-
да нылған. Аталған екі кен орны бен-
тониті теріс зарядты болғандықтан, 
бейионогенді немесе теріс зарядты 
полимерді, сондай-ақ оң зарядты жа-
раны жазатын дәріні қолдану арқылы 
дәрілік белсенді затты реттеп шығаруға 
қабілетті жүйе алынған. 

– К�п уақытқа дейін жазылмай 
жүретін жараны емдеу әдістерінің 
бірі – құрамы бірнеше белсенді заттан 
тұратын кешенді әсер ететін қабілеті 
бар, к�пфункциялы препараттар қол-
дану. Осыған орай заманауи жара 
таңғыш материалдар терінің серпімді, 
яғни эластикалық және механикалық 
қасиеттеріне ұқсас болуы, микроорга-
низмдер мен токсиндерді сіңіруі, жара 
мен сыртқы орта арасында су, ауа және 
жылу алмасуды қамтамасыз ету, жараға 
сыртқы ортадан микроағзаның енуіне 
жол бермеу, таңғышты ауыстырғанда 
адамға ауырсыну тудырмау және 
биоыдырағыштық пен биоүйлесімділік 
сынды талаптарға сәйкес болуға тиіс. 
Зерттеу барысында осы талаптарды на-
зарға алуға тырыстық. Біз дайындаған 
наножара таңғыш қазір белсенді 
зерттеліп жатқан полимер-сазды ком-
позиттен тұрады, – дейді Қ.Сәтбаев 
атындағы Қазақ ұлттық тех никалық 
зерттеу университеті ин женерлік 
бейінді зертханасының жетекші ғылыми 
қызметкері Сана Қанатбекқызы.

Ғалымның с�зінше, зерттеу тобы 
әзірлеген нанопластырь ең алдымен 

– Мысалы, кез келген рекрутинг не HR 
компаниясы бір адамды жұмысқа алу үшін не-
месе 100 сұхбат �ткізу үшін 1-2 апта жұмсайды. 
Біз 100 cұхбатты екі сағатта ала аламыз. Сосын 
бірден есебін береміз. Сол үшін сіз жұмысшы 
іздеп жатсаңыз, бір күннің ішінде оны тауып, 
жұмысқа ала аласыз. Ол қалай? Таңертең сіз 
біздің жүйеге 100 түйіндеме саласыз. Кешке үздік 
5 үміткер іріктеліп, сізге жұмысқа кіре алады, – 
дейді Сall2action жобасының авторы Ерсұлтан 
Жусақынов.

Халық санының �суі, иммигранттардың еңбек 
нарығына к�птеп қосылуы, бәсекенің артуы және 
Трамп әкімшілігінің федералдық шығындарды 
азайту бойынша қызметкерлерді жұмыстан 
шығаруы АҚШ-тағы жұмыс іздеушілердің са-
нын еселеп к�бейтіп жатыр. Осы мүмкіндікті 
оңтайлы пайдаланып, дамудың келесі кезеңіне 
�ту қазақстандық жасанды интеллектің ендігі 
мақсатына айналған.

Америкалықтардың назарын аударған тағы бір 
компания PointAI деп аталады. Беназир Т�леу-
бекова мен Азамат Хамидовтың чат боттары қазір 
гүл саудасымен айналысатын кәсіпкерлердің жұ-
мысын жеңілдетіп, шығындарын азайтқан.

– Қазір нарықта чат бот саласындағы бәсеке 
аса жоғары. Бірақ біздің �з айырмашылығымыз 
бар. Жобамыз 15 минут ішінде жылдам іске қо-
сылады, кез келген жүйемен селбесіп кете алады 
және біздің чат бот адам сияқты жауап бергенде, 
оның жасанды зерде екенін жұрт байқамай қа-
лады. Адамнан асып түспесе, кем емес, – дейді 
POINTAI компаниясының негізін қалаушы Бе-
назир Т�леубекова.

Осылайша, POINTAI чат-боты тұтынушы-
лармен байланысты автоматтандырып, тауар 
сатушылардың жұмысын оңтайландыра түскен. 
Дәл сол гүл дүкендерінің мысалын алып қарар 
болса, күніне келіп түсетін мыңға жуық �тінімнің 
80%-ын жасанды интеллект �ңдеп, штаттағы 60 
адамды 11-ге дейін қысқартқан. Бюджет  500 мың 
доллар үнемдеген.  Қызметі адамдарға қарағанда 
екі есе жоғары бағаланған чат боттар енді басқа да 
бизнес түрлеріне енгізіліп, жекелеген операция-
ларды орындауға бет бұрмақ.

Т.ЕСД�УЛЕТ

ЖИ-МЕН
ЖҰМЫС ЖЕҢІЛ
Қазақстандық өнертапқыштардың 
Сall2action деп аталатын еңбегі 
отандық нарықпен қатар америкалық 
компаниялардың да қызығушылығын 
оята бастаған. Жоба авторларының 
айтуынша, кремний алқабында дамып 
жатқан  жасанды зерде азаматтарды 
жұмысқа қабылдау процесінде ақша 
мен уақытты үнемдеуге көп көмегін 
тигізіп жатыр.

жараны жазуға қолданылатын дәрінің 
уытты әсерін т�мендетеді. Dнімнің 
ағзаға әсер ету уақытын созып, жараның 
тиімді жолмен жазылуын қамтамасыз 
етеді. Онымен қоса, полимер-сазды 
жүйе жара метаболизмі �німдерін, 
микроорганизмдер мен токсиндерді 
сіңірсе, ал таңғыш құрамындағы күміс 
наноб�лшегі жара микрофлорасын 
патогеннен сақтау арқылы кешенді 
әсер етеді.  

– Жоғарыда айтып �ткенімдей, 
наножара таңғыш алу үшін Қалжат 
және Орта Тентек саз кен орны бен-
тонитері қабаты арасындағы сілтілік 
металдарын декатиондау арқылы шы-
ғарып, ол аралыққа �сімдік экстрак-
тілерінің к�мегімен алынған күміс 
наноб�лшектерін енгізіп, полимер-саз-
ды жүйе алынып, оның бойына жараны 
жазуға қолданылатын дәрі сіңірілді. 
Жара пайда болған жердегі терінің 
рН-ортасы �згеретіндіктен, наножара 
таңғыш дәрілік затты осы �згеріске 
байланысты белгілі бір м�лшермен 
шығарып отырады да, дәрінің ұзақ 
уақыт әсер етуін қамтамасыз етеді. Жара 

таңғыш тасымалдағышы полимер-саз-
ды композиттен тұратындықтан, жара 
бойындағы сары су мен басқа да мета-
болизм �німдерін белсенді сіңіріп оты-
рады. Жараның сыртқы ортамен су, ауа 
және жылу алмасуын қамтамасыз етеді. 
Ал күміс наноб�лшегі антисептикалық 
қасиетке ие болғандықтан, грамм-оң 
және грамм-теріс бактериялармен 
күреседі. Осылайша, бір ғана жүйе 
бірнеше функцияны атқарып, жараның 
тез жазылуына мүмкіндік береді, – деді 
ол.

Медициналық �німді практикада 
қолдану ыңғайлы әрі жеңіл. Оның 
үстіне, нанопластырьдың әсер ету 
механизмі тиімді болғандықтан, �німді 
әскери медицинада, спортшылар 
үшін немесе күнделікті �мірде, қант 
диабетімен ауыратын науқастардың 
к�пке дейін жазылмай жүрген жарасын 
емдеуде қолдануға болады. Ал �німнің 
адам ағзасына жанама әсері бар ма? 
Аллергиялық реакция тудыруы мүмкін 
бе?

– Негізінен, наножара таңғыш 
құрамы бентониттен, жасыл әдіспен 
алынған күміс наноб�лшегінен, био-
полимерден және жара жазатын дәріден 
тұратындықтан, теориялық тұрғыдан 
ағзаға жанама әсері болмауға тиіс. 
Біздің ғылыми тобымыз аталмыш на-
ножара таңғыштың антибактериялық 
қасиетін толығымен анықтап, жақсы 
нәтижесе қол жеткізді. Қазір оның 
цитотоксикологиялық қасиеті зерт-
телу үстінде, алғашқы нәтижелері 
жа ман емес. Айта кететін жайт, біз 
зерт  теп, қолданып жүрген бентонит-
тер модификацияға дейін және одан 
кейін де фармакопеялық сараптаудан 
�теді. Тірі ағзаға аллергиялық әсер 
болдырмас үшін біздің тарапымыз-
дан полимер-сазды жүйе алуда био-
полимер қолданылады. Наножара 
таңғыш әзірлеуде ең бірінші кезек-
те биоүйлесімділікті қамтамасыз ету 
қарастырылған. Fрине, талап бойынша 
зерттеу жұмысы толық аяқталған соң 
клиникалыққа дейінгі сынақ жұмы сын 
жүргізу қажет болады, – деді С. Қа нат-
бекқызы.

Dнім – биоүйлесімді және био-
ыдыра ғыш келеді. Нанопластырьды 
қолдану медицинадағы басқа да емдік 
әдістермен, мысалы антибиотиктер, 
дәстүрлі таңғыштармен салыстырғанда 
қаншалықты тиімді десеңіз, күнделікті 
қолданыстағы дәстүрлі таңғыштар 
құ рамында к�п жағдайда дәрілік бел-
сенді зат болмайды. Профессордың 
айтуынша, дәстүрлі таңғышта жара 
мен сыртқы ортаның су, ауа және 
жылу алмасуы, биоыдырағыштық пен 
био үйлесімділігі толыққанды қамтама-
сыз етілмеуі мүмкін.

Нано�німнің жасалуына то лы  ғымен 
отандық шикізат қолданылатындықтан, 
импортқа  тәуелділік  болмайды, 
одан б�лек бұл зерттеу табылуы қиын 
химиялық реагенттер мен арнайы ма-
мандарды талап етпейтіндіктен, �німді 
отандық �ндіріске шығару тиімді 
к�рінеді. Ғалымдар �німді әрі қарай 
дамыту үшін коммерцияландыру жо-
басына �тінім жіберуді жоспарлап 
отыр. Егер конкурстан �ткен жағдайда, 
наножара таңғышты медициналық 
�нім ретінде тіркеп, фармацевтикалық 
компаниялармен бірлесе сату арқылы 
�ндірісте пайдалануды жүзеге асырмақ. 

ЖАРАНЫ ЖЫЛДАМ ЖАРАНЫ ЖЫЛДАМ 
ЕМДЕЙТІН НАНОӨНІМЕМДЕЙТІН НАНОӨНІМ

Байқаусызда қолыңызды жарақаттап алдыңыз. Түрлі инфекциядан 
қорғау үшін жараның аузын әдеттегі пластырьмен таңғаныңызбен, 
терінің қалпына келуі ұзаққа дейін созылды. Десек те, ғылымдағы 
нанотехнологияның дамуы арқасында енді бұл проблеманың шешіміне 
оңай қол жеткізуге болады. Бұған дәлел – алматылық ғалымдар ойлап 
тапқан жараны тез жазатын нанопластырь.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

Медициналық 
өнімді практикада 
қолдану ыңғайлы әрі 
жеңіл. Оның үстіне, 
нанопластырьдың әсер 
ету механизмі тиімді 
болғандықтан, өнімді 
әскери медицинада, 
спортшылар үшін не-
месе күнделікті өмірде, 
қант диабетімен ауы-
ратын науқастардың 
көпке дейін жазылмай 
жүрген жарасын емдеу-
де қолдануға болады. 


